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سرمقاله

ابزار توسعه 
مشاغل خانگی

مســأله مشــاغل خانگی 
در بســیاری از دولت های 
گذشته مطرح شــده، اما 
برنامه ریزی و سیاستگذاری 
متناسب با ظرفیت های این بخش از اشتغال در 
دهه های گذشــته مورد بی توجهی قرار گرفته 
است. در واقع حمایت از مشاغل خانگی و توسعه  
این نوع اشتغال در قالب هدفگذاری های دولتی در 
برخی دوره های پیشین انجام نشده و بیشتر این 
موضوع در اظهارات و رسانه ها مطرح و کار اساسی 
و اصولی در این حوزه کمتر انجام شــده است. با 
توجه به نبود آمار دقیق در حوزه مشاغل خانگی، 

داده های مطرح...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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حمایت از تجاری سازی 
طرح های دانش بنیان

تأمین تضامین و وثایق از چالش های توسعه کسب و کارها است

پرداخت تسهیلات ارزان به مشاغل خانگی
صفحه3

صفحه2

جهش  تولید  صنعتی  در  تابستان
محدودیتی   در   تامین   برق   صنایع   نداشتیم

دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور گفت: به مدت ۲ ســال با مشارکت 
استانداری خراسان جنوبی، بسته ۲۰ هزار میلیارد 
ریالی برای حمایت های قانونی از فعالیت های دانش 
بنیان این اســتان فعال خواهد بــود. محمدجواد 
صدری مهر، در ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان 
خراســان جنوبی اظهار کرد: اگر چه زیســت بوم 
فناوری در خراسان جنوبی نسبت به سایر استان های 
کشــور عقب ماندگی هایی دارد اما اســتعدادهای 
خدادادی و سرمایه های بی نظیر در این استان وجود 
دارد که این امر، نویدبخش یک حرکت پرسرعت در 
آینده کوتاه مدت خراسان جنوبی خواهد بود.  وی 
افزود: مدیریت این حمایت ها بر عهده استان است و 
هر ۶ ماه یکبار از طرف معاونت علمی و فناوری رئیس 
جمهور ارزشیابی خواهد شد. دستیار معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور بیان کرد: 
امروز در ستاد توسعه اقتصادی دانش بنیان خراسان 
جنوبی توافقی شــد که مدیریت رشد فعالیت های 
دانش بنیان را خود اســتانداری خراسان جنوبی بر 
عهده بگیرد و ما به عنوان معاونت علمی و فناوری 
رئیس جمهوری سیاست گذاری و حمایت های لازم 
را داشته باشــیم. صدری مهر افزود: باید طرح های 
دانش بنیان خراسان جنوبی به مرحله تجاری سازی 
و صنعتی سازی برسد که وصل آنها به صنعت از مهم 
ترین اقداماتی است که در ۲ سال آینده دنبال خواهد 
شد تا مردم طعم شیرین فناوری را در اقتصاد استان 
بچشند. رضا اسدی فر، معاون توسعه شرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی ریاســت جمهوری نیز 
گفت: بر اساس ارزیابی جدید، ۹۰ درصد شرکت های 
دانش بنیان خراسان جنوبی نوپا هستند. وی بیان 
کرد: در نظام جدید دانش بنیان، شــرکت ها به سه 
دسته »نوپا«، »نوآور« و »فناور« تقسیم می شوند. 
ملاک تفکیک این شرکت ها، وسعت و میزان فروش 

آن ها است؛ به این معنا که اگر...

اجتماعی

معاون هماهنگی برنامه و بودجه سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان تهران با اشاره به اینکه بر اساس 
اعتبارات و نیازها پروژه ها در ســطح اســتان تهران 
اولویت بندی شــده اند، از بهره برداری ۱۸۵ پروژه 

اولویت دار استان تهران در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
حشمت الله سلیمانی در تشریح روند تکمیل و بهره 
برداری از پروژه های اســتان تهران در سال جاری 
گفت: با توجه به اینکه جمعیت ۱۵ شهرستان استان 
تهران معادل ۵ الی ۶ استان متوسط کشور است باید 
بحث محرومیت زدایی از استان تهران در قوانین جدی 
گرفته شود تا بتوان مشکلات و معضلاتی که در برخی 

بخش ها وجود دارد حل و فصل کنیم.
وی افزود: استان تهران ۳۱۰ همت از یک هزار و ۵۴ 
همت درآمد کشور را تولید می کند؛ اما سهمی کمتر 

از ۲ درصد درآمدها را دارد. ســلیمانی ادامه داد: در 
شرایطی که کل اعتبارات امســال استان تهران ۵.۷ 
همت است تلاش شده پروژه های استان تهران مطابق 
نیازهای موجود اولویت بندی شود. بر همین اساس 
۱۸۵ پروژه اصلی با اولویت بندی در اســتان تهران 
در سال ۱۴۰۲ به بهره برداری خواهد رسید. معاون 
هماهنگی برنامه و بودجه سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی اســتان تهران تأکید کرد: بیشترین اعتبارات 
در حوزه آب است چرا که استان تهران دومین استان 
دارای بحران آب در کشور بعد از سیستان و بلوچستان 
است. همچنین در سفر رئیس جمهور بیش از ۲۷۶ 
مورد مصوبه داشــته ایم که بیــش از ۱۰۰۰ پروژه 
خواهد شد و بیشتر این پروژه ها در حوزه راه، بهداشت، 

فرهنگ، آموزش و توانبخشی و حمایتی است.

سرپرســت مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده 
و مدارس وزارت بهداشــت درباره اجرای برنامه شیر 
مدرسه در سال جاری، گفت: قرار بود این طرح برای 
تمام مدارس انجام شود و دستور داده شده که برای 
حداقل ۲ روز در هفته، تامین منابع مالی طرح صورت 
گیرد که با این اتفاق توزیع رایگان شیر در مدارس انجام 
می شود؛ البته درخصوص زمان تامین اعتبار اجرای 

طرح اطلاع دقیقی ندارم.
صابر جباری درخصوص نحوه نظارت بر بوفه مدارس، 
گفت: کارشناسان مرکز سلامت محیط و کار به صورت 
دوره ای بوفه مدارس را بازرسی و پایش می کنند اما 
به غیر از این بازرســی لازم اســت که سواد سلامت 
دانش آموزی را افزایش دهیم و مدیران محترم مدارس 
هم به ما کمک کنند تا از عرضه مواد غذایی ناسالم در 

مدارس جلوگیری شود.
وی افزود: حدود ۶ هزار مراقب ســلامت در کشــور 
داریم که استخدام وزارت آموزش و پرورش هستند 

که در این بخش خدمت می دهند و حدود ۲۰ هزار 
کمبود در این زمینه وجود دارد. او درباره اجرای برنامه 
شیرمدرسه در سال تحصیلی جاری، تصریح کرد: قرار 
بود این طرح برای تمام مدارس انجام شود و دستور 
داده شده که برای حداقل ۲ روز در هفته تامین منابع 
مالی طرح صورت گیرد که با این اتفاق توزیع رایگان 
شیر در مدارس انجام می شود؛ البته درخصوص زمان 
تامین اعتبار اجرای طرح اطلاع دقیقی ندارم اما در 
مرحله اجرا، اگر منابع مالی پاســخگو نباشد طرح را 
از مناطق محروم آغاز می کنیم. وی با تاکید بر لزوم 
اهمیت دادن به ســلامت نســل جوان، اظهار کرد: 
درحال حاضر دانش آموزان پرونده الکترونیک سلامت 
دارند و آن بخش از داده های سلامت آنها که با تغییر 
سبک زندگی قابل مداخله باشد، طبق تفاهم نامه ای با 
وزارت آموزش و پرورش تبادل می شود و امکان رصد 
و پایش مستمر دانش آموزان به منظور حفظ و ارتقای 

سلامت آنها عملیاتی می شود.

مدیرکل دارو و مــواد تحت کنترل ســازمان غذا و 
دارو پیشنهاد داد تامین ۸۰ درصد داروی مورد نیاز 
کشورهای عضو G۵ با تکیه بر پتانسیل های درونی 
این اعضا باشد. محمد پیکان پور در اجلاس تخصصی 
کشورهای عضو گروه پنج با اشاره به لزوم یکپارچکی 
ضوابط ثبت داروهای صادراتی در کشورهای عضو این 
گروه، اظهار کرد: تا زمان یکپارچه سازی فرایندهای 
ثبت دارو، مسیر فست ترِک در خصوص بررسی های 
متقابل، بین کشورها مبنا باشد تا در صورت درخواست 
صادرات یک شــرکت، حداکثر در یک بازه سه ماهه 
فرایند فست ترِک ثبت برای آن با رعایت شاخص های 

کیفی انجام گردد.
بنابر اعلام روابط عمومی ســازمان غذا و دارو، وی 
با تاکید بر لزوم استفاده از ظرفیت های کشورهای 

عضو گروه پنج در تقویت اقتصــاد زنجیره تامین، 
افزود: در حوزه صادراتی می تــوان از ظرفیت های 
مشترک استفاده کرده و داروی مازاد تولید در هر 
کشور عضو را به همسایگان دیگر کشورهای عضو، 
صادر و ارزش افــزوده ایجاد کرد. با تحقق این مهم 
اقتصاد زنجیره تامین دارو در کشورهای عضو گروه 
پنج تقویت و ضمن رشــد شرکت های تولیدی، به 
سمت تامین بلندمدت دارو پیش برویم تا ۸۰ درصد 
داروهای مورد نیاز اعضا را از خود آن ها تامین کنیم. 
پیکان پور خاطرنشان کرد: در نشست با کشورهای 
خارجی شاهد اســتقبال آن ها از خرید داروهای 
ایرانی هستیم و کشورهای مقصد صراحتا داروهای 
 ایران را باکیفیت تــر از داروهای مشــابه منطقه 

و انواع هندی می دانند. 

فیلم ســینمایی »هتل« با گذشت ۴ روز از آغاز 
اکران، رکورد تازه فروش افتتاحیه در رسیدن به 
مرز ۵ میلیارد تومان را به نام خود کرد. به گزارش 
روابط عمومی پروژه، فیلم ســینمایی »هتل« 
به کارگردانی مســعود اطیابی و تهیه کنندگی 
محمد شایســته که از ۵ مهر ماه اکران خود را 
در سینماهای سراسر کشــور آغاز کرده است، 
توانســت از همان روز نخســت به صدر فروش 

روزانه سینماها برسد.
این فیلم ســینمایی تاکنون و با گذشت ۴ روز 
از آغاز اکران، توانســته ۹۰ هزار تماشاگر را به 
ســینماها بکشــاند و به مرز فروش ۵ میلیارد 

تومان برسد.
»هتل« که در ادامه موفقیت مســعود اطیابی 

پــس از فیلم هــای »تگــزاس«، »دینامیت«، 
»انفرادی« و »بخارســت« راهی سینماها شده 
اســت روایت یک هتل پرماجــرا و مهمان های 
ناخوانده اش است که پس از ورود ۲ مرد و چهار 
زن، موقعیت های چالش برانگیزی رقم می خورد. 
در خلاصه داستان این فیلم آمده: »کی بهشت رو 

ول می کنه بره جهنم؟! …«
پژمان جمشیدی و محسن کیایی زوج اصلی این 
فیلم را تشکیل می دهند و ریما رامین فر، صدف 
اسپهبدی، مه لقا باقری، غلامرضا نیکخواه، مریم 
وحیدزاده، فرزانه قاســم زاده، جواد پولاد و سام 
نوری نیز در آن نقش آفرینی می کنند. »هتل« 
توسط پخش شایســته فیلم در سینماها اکران 

می شود.

مستند »برای تاریخ« به بررسی ابعاد و علل وقوع 
جنگ و همچنین تاریخچه انقلاب و عملیات های 
دفاع مقدس از شــروع تا پایان جنگ می پردازد 
که روایت شــاهدان عینی، نکته قابل توجه این 
مستند است. ایمان گودرزی کارگردان مستند 
»برای تاریخ« درباره این مجموعه که از شــبکه 
افق پخش می شود به خبرنگار مهر گفت: »برای 
تاریخ« یک مجموعه مستند است که ما احساس 
کردیم یک فراموشی تاریخی اتفاق افتاده و برخی 
رسانه ها نیز اتفاقات گذشــته را به گونه دیگری 

وارونه نمایی می کنند.
وی ادامه داد: با بررسی های صورت گرفته به این 
نتیجه رسیدیم برای پرداختن به این حوادث، به 
ثمره مطلوبی نسبت به قشر مد نظر نمی رسیم 
و به همین خاطر حوادث پس از انقلاب را مورد 
بررسی قرار دادیم . گودرزی بیان کرد: باید ببینیم 
چه اتفاقی افتاده بود که پس از انقلاب و تشکیل 
کمیته انقلاب اســلامی مثلا جهاد ســازندگی 
راه اندازی می شود. طبیعتا در کشور آنقدر مشکل 
وجود داشته که جهاد تشــکیل شده است، در 
قسمتی از همین مستند صرفا به تشکیل جهاد 

سازندگی پرداخته ایم.
وی اضافه کرد: به طور مثال چه اتفاقی می افتد 
که کشور نیاز به نهضت سوادآموزی دارد و امام 
خمینــی )ره( در آن مقطــع تصمیم می گیرند 
که بحث ســوادآموزی را پیــش بگیرند و آن را 
با نام نهضت بیان کننــد. در ادامه هم نهادهای 
دیگــری همچون ســپاه پاســداران یــا بنیاد 
مستضعفان تاسیس شدند. ما قصد داریم نشان 
دهیم کشور پس از انقلاب چه شرایطی داشته 
که ما نیاز به این ســازمان ها داشــتیم و در این 
مســتند تاریخ آن روزها و تشکیل این نهادها را 
ورق می زنیم. در مســتند »برای تاریخ« نشان 

دادیم که در آن روزها بخش های مختلف کشور 
چقدر در بحث های بهداشت، آموزش و پرورش، 

جاده سازی و ... عقب ماندگی داشته است.
گودرزی با اشــاره به روند ســاخت این مجوعه 
مســتند بیان کرد: این مســتند از قسمت های 
گوناگون تشکیل شــده که هر قســمت از آن 
یک موضوع خاص مورد بررسی و کنکاش قرار 
می گیرد؛ این مستند یک مجموعه ۲۶ قسمتی 
است که به سفارش شبکه افق تولید شد و در حال 
حاضر روی آنتن شبکه افق سیما در حال پخش 
است. وی تصریح کرد: پیرامون اسناد این مستند، 
دوربین ما به سراغ افرادی رفت که در آن روزها 
دخیل و درگیر این حوادث بودند و به اســتناد 
صحبت  آن افراد تصاویر آرشیوی را پیدا کردیم 
و صرفا یک گروه ۵ نفره را درگیر این آرشــیوها 
کردیم که پیدا کردن تصاویر بسیار سخت بود. 
گودرزی با اشاره به اهمیت بالای دانستن تاریخ 
و سرگذشت کشور، اذعان کرد: اگر ندانیم چه بر 
ما گذشته، محکوم به تکرار آن هستیم و چه بسا 
رسانه های بیگانه متوجه این شده اند که نسل ما 
و نسل امروز جامعه دچار یک فراموشی تاریخی 
شده و نسل جدید نمی داند چه بر سر این کشور 

رفته است.
وی بیان کرد: وظیفه مستندسازان این است که 
حوادث تاریخ را مجددا بازخوانی کنند تا گرد و 
غبارهای نشســته پاک و با یک زبان امروزی به 
مخاطب ارائه شود؛ باید ذهن مخاطبان را نسبت 
به رسانه های بیگانه مسلح کند و متوجه شوند 
آنچه باعث انقلاب ۵۷ شــد، یک عقب ماندگی 
عجیب در موضوعات مختلف کشــور بود که به 
واســطه حضرت امام )ره( و مردم انقلابی اتفاق 
افتاد که کشور توانســت در موضوعات مختلف 

رشد کند.

رئیس جمهور در جلسه با اســتانداران بر عزل 
ســریع برخی مدیران ناکارآمد در استان ها که 
باعث نارضایی مردم شــده اند، تأکیــد کرد. به 
گزارش تســنیم، در ادامه نشســت های ماهانه 
رئیس جمهور با استانداران، شب گذشته جمعی 
از اســتانداران با آیت الله رئیســی دیدار کردند. 
در این جلسه اســتانداران قم، سمنان، لرستان، 
کهگیلویه و بویراحمد، آذربایجان غربی، ایلام، 
زنجان، خراسان شــمالی، خوزستان، هرمزگان 
و بوشــهر ضمن ارائه گزارشــی از فرصت های 
استان های محل ماموریت خود، برخی چالش ها 
و موانع پیش روی توسعه و یا مدیریت اجرایی در 

سطح ملی و یا استانی را تبیین کردند.
ناکافی بودن اختیارات استانداران برای اداره امور 
و تمرکز اختیارات در مرکز، موانع قانونی در نظام 
بروکراسی برای مدیریت بهتر منابع، مشکلات 
برخی واحدهای تولیدی و معدنی و مناطق آزاد 
در استان ها، موانع محیط زیستی در مسیر توسعه 
اســتان ها، تصمیمات معطل مانده در استان ها 
به ویژه در موضوع مولدسازی و موانع ایجاد شده 
برای تجارت مرزی و رونق گردشــگری از اهم 

مشکلاتی بود که استانداران با رئیس جمهور در 
میان گذاشتند.

رئیســی در این دیدار مشکلات ســاختاری در 
نظام اجرایی و تمرکز بیــش از حد اختیارات در 
پایتخت را مانع بزرگ برای حل مسائل استان ها 
خواند و با بیان اینکــه یکی از اولویت های دولت 
مردمی رفع همین موانــع از پیش روی مدیران 
اســت، کارگروهی را مامور بررسی تمرکززدایی 
و چگونگــی واگذاری برخی اختیــارات لازم به 

استانداران کرد.
تســریع در رفع موانع مولدســازی دارایی های 
دولت در استان ها با هدف تقویت و سرعت بخشی 
به اجرای طرح های عمرانی، تشکیل کارگروهی 
برای حل مشکلات مردم در آبادان و خرمشهر با 
منطقه آزاد، عزل سریع برخی مدیران ناکارآمد 
در اســتان ها که باعث نارضایی مردم شده اند و 
تعیین تکلیف برخی منابع اســتانی که خارج از 
اختیار و یا نظارت استانداران هزینه می شود، از 
جمله تصمیمات این جلسه بود که رئیس جمهور 
دستورات لازم را در ارتباط با اجرا و پیگیری آنها 

صادر کرد.

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: دشمن می خواهد 
انسجام ملی ما را از بین ببرد، اما پروژه های دشمن برای 
ناامنی ایران و ایجاد اختلاف در کشورمان یکی پس از 

دیگری با شکست مواجه می شود.
مجتبی یوسفی با اشــاره به برگزاری جشن بزرگ 
خیابانی در شهر سنندج در آستانه میلاد پیامبر گرامی 
اسلام و همزمان با هفته وحدت، گفت: بعد از روشن 
شــدن نقش دشمنان جمهوری اســلامی ایران در 
اغتشاشات سال گذشته در کشورمان، مردم دیگر به 
آنان اعتماد ندارند و می دانند که دشمنان دلسوز ملت 
ایران نیستند و فقط به دنبال ناامن کردن این مرز و 
بوم هستند. وی با اشاره به اینکه اخیراً شاهد بودیم 
تلاش دشمنان برای ایجاد ناامنی در استان سیستان 
و بلوچستان در روز جمعه )هفتم مهر ماه( با شکست 
مواجه شد، اظهار داشت: دشمن می خواهد انسجام 
ملی ما را از بین ببرد، اما پروژه های دشمن برای ناامنی 
ایران و ایجاد اختلاف در کشورمان یکی پس از دیگری 
با شکست مواجه می شود و آنان راه به جایی نمی برند.

نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
دشمنان و معاندان نظام در روزهای اخیر تلاش کردند 
تا مردم سیستان و بلوچستان را تحریک به رویارویی با 
نظام کنند، اما مردم با آنان همراهی نکردند. رسانه های 
بیگانه هم در تلاش بوده و هستند تا مجدداً در برخی 
نقاط کشور اغتشــاش راه بیاندازند، اما از اغتشاشات 
خبری نیســت و مردم به فراخوان هــای آنان توجه 
نمی کنند. عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه خط قرمز مردم ما از هر قوم، مذهب و نژادی 

وحدت ملی و یکپارچگی اســت و مردم نمی گذارند 
دشمن این انســجام را بهم بزند، گفت: دشمن بداند 
مردم ما از هر قــوم و مذهبی در کنار هم هســتند و 
جایی که منافع ملی در میان است، هر گونه اختلاف 
قومی و مذهبی را کنار می گذارند. یوسفی با تاکید بر 
اینکه دشمن نمی تواند وحدت ملی و امنیت ایران را 
تضعیف کند و بهتر است بعد از این همه شکست دیگر 
برای ناامن سازی ایران نقشه نکشد، ادامه داد: علاوه 
بر مردم، نیروهای اطلاعاتی و امنیتی ما هم بســیار 
هوشیار هســتند و اقدامات دشمنان را به طور مرتب 
رصد می کنند. دشمنان ایران بدانند اگر اقدامی برای 
بر هم زدن وحدت ملی ما انجام دهند یا به دنبال ایجاد 
درگیری و نفاق در کشورمان باشند، اقدامات آنان از 
سوی دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی خنثی می شود. 
ما اجازه نمی دهیم دشــمنان قسم خورده جمهوری 
اســلامی ایران به اهداف شــوم خود در ناامن کردن 
کشورمان دست یابند. وی تاکید کرد: مردم ما در هر 
نقطه ای از کشور به پرچم واحد و مقدس نظام جمهوری 
اسلامی ایران، عزت و اقتدار ملی، یکپارچگی و همدلی 
ملی افتخار می کنند. از ســوی دیگر نظام جمهوری 
اســلامی ایران برای همه اقوام و مذاهب حرمت قائل 
است. ما در مجلس شورای اسلامی نمایندگانی برای 
اقلیت های مذهبی داریم، این در حالی است که بسیاری 
از کشورهای مدعی حقوق بشر چند میلیون مسلمان 
و شیعه در کشورشان را به رسمیت نمی شناسند و نه 
تنها مسلمانان در مجلس آنان نماینده ای ندارند، بلکه 

هیچ اختیار و اجازه ای هم به آنان نمی دهند.

استان تهران دومین استان دارای بحران آب

کمبود 2۰ هزار مراقب سلامت فعال در مدارس

پیشنهاد تامین ۸۰ درصدی داروی کشورهای گروه ۵ 

دستور رئیسی درباره عزل سریع برخی مدیران ناکارآمد

شکست پروژه های ناامن سازی ایران
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اقتصاد2
ایران

واردات گوشــت تا ثبات بازار 
ادامه دارد

آن طور که مرکــز آمار اعلام کــرده قیمت 
گوشت گوســفندی و گوســاله در شهریور 
نسبت به ماه قبل افزایش داشته، افزایشی که 
دولت با واردات و افزایــش تولید داخل آن را 
متوقف کرده است.بر اساس گزارش مرکز آمار 
ایران در شهریورماه در گروه اقلام پروتئینی، 
گوشت گوساله ۷.۷ درصد و گوشت گوسفند 
 ۵ درصــد افزایش قیمت نســبت به ماه قبل 

داشته اند.
این افزایش قیمت در حالیســت که چندی 
پیش مدیرعامل ســازمان میادین میوه و تره 
بار اعلام کرد که قیمت گوشــت گوساله طی 
یکی دو هفتــه اخیر  ۲۰ تا ۳۰ هــزار تومان 
بالا رفته است. همچنین چون عمده گوشت 
وارداتی گوســفندی اســت و در میادین هم 
عرضه می شود، در نتیجه در تنظیم بازار بسیار 
اثرگذار است اما گوشت گوساله روند افزایشی 
دارد که اثر خود را روی گوشت گوسفندی نیز 

گذاشته است.
البته چند هفته ای می شــود کــه دولت با 
افزایش واردات گوشــت قرمز قصد متعادل 
ســازی قیمت گوشــت را در بازار دارد.قائم 
مقام وزیر جهاد کشاورزی در این راستا اعلام 
کرده که برای تامین گوشت مورد نیاز کشور 
و ایجاد تعادل در بازار، واردات گوشت گرم از 
کشــورهای مختلف افزایش یافته و به روزانه 
۲۰۰ تن رسیده اســت که این گوشت ها در 
میادین میوه  و تره بار، فروشگاه های زنجیره ای 
و میدان بهمن با قیمت های مناســب عرضه 

می شود.
البتــه بنابر گفتــه وی ایــن واردات تا ثبات 
بازار و تــا زمانی که به تولید داخل آســیبی 
وارد نشــود، ادامه دارد.پیمان پاک همچنین 
عنوان کــرده که تولید قــراردادی و افزایش 
ظرفیــت تولیــد گوشــت قرمز بــه عنوان 
محورهای اصلی در حوزه کاری وزارت جهاد 
دنبال می شود که تقریبا سه الی چهار هفته 
 آینده هم اولین نتایج این فرآیند مشــخص 

خواهد شد.

حمایت صندوق کارآفرینی از 
هزار طرح راکد و نیمه راکد

مدیرعامــل صنــدوق کارآفرینــی امید از 
امضای تفاهم نامه ای برای حمایت از ۱۰۰۰ 
طرح راکد و نیمه راکد خبــر داد و گفت: در 
طرح های توسعه ای کشــور رشد ۸ درصدی 
در بخش هــای ســرمایه گذاری جدیــد و 
بهره بــرداری از طرح ها در نظر گرفته شــده 
است. »نعمت اله رضایی« در گفتگویی اظهار 
داشت: آنچه عمدتاً کمتر تحقق می یابد سهم 
بهره وری است که باید ســرمایه های راکدی 
 که در کشور ســرمایه گذاری شده به چرخه 

تولید برگردد.
وی افــزود: بخشــی از طرح ها در کشــور یا 
راکد هســتند و یا زیر ظرفیت اســمی خود 
)کمتــر از ۵۰درصد( فعالیــت می کنند و یا 
اینکه بیش از ۸۰درصد پیشــرفت فیزیکی 
داشــته اند و نیاز به ســرمایه گذاری جدید 
دارد تا به چرخــه تولید برگــردد، به همین 
دلیل تفاهم نامه ای بیــن صندوق کارآفرینی 
امید و نهضت احیاء بــه نمایندگی از معاونت 
 توسعه روستایی برای حمایت از ۱۰۰۰ طرح 

منعقد شد.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به 
نظام اداری کشور گفت: شورای برنامه ریزی 
توســعه و کارگروه اشتغال ســرمایه گذاری 
اســتان ها، طرح های نیمه تمــام و راکدی را 
که واجد شرایط بهره برداری باشند را معرفی 
می کنند تا بعد از بررســی در چرخه حمایت 
قرار گیرند. رضایی بیان داشت: سال گذشته 
از محل تبصره ۱۸ منابع مربوطه برای طرح ها 
تامین شــده که بخشــی در فرایند پرداخت 
تسهیلات و بخشــی از طریق کارگروه های 

استانی در حال معرفی هستند.
وی حمایــت صندوق کارآفرینــی امید را از 
طرح هایی دانست که از نظر اندازه و مقیاس، 
طرح های خرد، کوچک و متوســط معیشت 
محور بوده و در مناطق محروم و روســتایی 
هستند. مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با 
تاکید بر برنامه ریزی صندوق بر سیاست های 
بخشی متناسب با آمایش سرزمینی تصریح 
کــرد: طرح هــای حمایت شــده بــا تفاهم 
دستگاه های اجرایی بوده تا حمایت های لازم 

نیز از آنها انجام پذیرد.

خبر

به گفتــه کارشناســان، 
۳ شــاخص تولید صنایع، 
تامیــن بــرق و اظهارات 
صاحبان صنایــع در مورد 
تامین بــرق، از نقش برق 
پایدار در جهش تولید صنعتی کشــوردر تابستان 

۱4۰۲ خبر می دهند.
صنایع کشــور پس از مدت ها امسال در تابستان از 
ناحیه برق با کمترین مشکل همراه شد و این عامل 
در پایداری تولید نقش مهمی ایفا کرد. به گونه ای 
که در عمــده کالاهای صنعتــی و تولیدی، میزان 
عرضه برق از تقاضای آن فراتر رفت. در همین راستا، 
اظهارات صاحبان دو بخش از انرژی بر ترین صنایع 
کشور یعنی ســیمان و فولاد نیز از شرایط تامین 

انرژی اظهار رضایت کردند.

رضایت صاحبان صنایع انرژی برَ از تامین 
برق تابستان

برای مثال، حمید فرمانی، رئیس سندیکای صنعت 
سیمان عنوان کرد: در سایه تامین برق پایدار طی6 
ماه گذشته، نسبت به 6 ماه مشابه سال قبل، تولید 
سیمان و کلینکر کارخانه ها در سراسر کشور نه تنها 
کاهش نداشــته، بلکه با افزایش ۱۰ درصدی نیز 

مواجه شده است.
این مقام صنفی گفت: هم اکنــون ذخایر کلینکر 
کارخانه های تولید سیمان از ۱۵ میلیون تن فراتر 
رفته اســت و ذخیره کافی برای تولید سیمان طی 
۱۱۵ روز آینده وجود دارد. فرمانی تاکید کرد: تامین 
برق صنایع در تابستان سال جاری به بهترین نحو و 

منطبق بر برنامه ریزی انجام شد.
همچنین، امین ابراهیمــی، رئیس انجمن فولاد با 

اشاره به شــرایط تامین برق تابستان گفت: وزارت 
نیرو اعلام می کند که دولت امسال ۲9 درصد برق 
بیشتری به فولادی ها داده و این مسئله به معنای 
افزایش تولید برای کل صنعت است. رئیس انجمن 
فولاد گفت: میزان موجودی انبار از منبع ســامانه 
جامع تجارت بیانگر افزایش موجودی انبار این کالا 

حکایت دارد.

دماسنج تولید صنعتی کشور حال این 
بخش را مثبت ارزیابی می کند

علاوه بر اعلام رضایت صاحبــان صنایع، نگاهی به 
آمار رشد تولید صنایع بورسی به عنوان دماسنجی 
جهت تشخیص وضعیت صنعت کشور که توسط 
پژوهشــکده پولی و بانکی بانک مرکزی منتشــر 
می شــود، اطلاعات خوبی در ایــن زمینه منتقل 

خواهد کرد. در این راســتا، در خردادماه به عنوان 
ماهی که برنامه مدیریت مصرف از نیمه آن شروع 
می شود، میزان رشد ســالانه تولید صنعتی کشور 
به طور متوســط در ۲ سال گذشــته معادل 6.۵ 
درصد بوده اســت. در حالی که این شــاخص در 
 4 ســاله منتهی به ۱4۰۰ تنهــا ۳ درصد به ثبت 

رسیده است.
در تیرماه، شاخص رشد سالانه تولید صنعتی کشور 
طی ۲ سالهه منتهی به ســال ۱4۰۰ معادل ۸.۵ 
درصد بود در حالی که در 4 ســاله منتهی به سال 
۱4۰۰ میزان تولیدات صنعتــی ۲.۵ درصد ثبت 
شده است. در مردادماه بر اساس اطلاعات منتشر 
شده در پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی، رشد 
شاخص تولید شرکت های بورسی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته به بیشــترین میزان در ۷ سال 

گذشته رسید و افزایش 9.۳ درصدی را تجربه کرد.
این شاخص در سال گذشته رقم 6.۲ درصد را تجربه 
کرده بود و در سال ۱4۰۰ نیز کاهش ۸.4 درصدی 
را به ثبت رساند. همچنین متوسط  افزایش شاخص 
تولید در ۲ سال گذشته به رقم ۷.۷ درصد رسید در 
حالی که این شاخص در چهارسال منتهی به سال 

۱4۰۰ با کاهش ۰.۲ درصدی مواجه شده بود.

رشد 24.1 درصدی تامین برق صنایع در 
دو سال اخیر

نگاهی به آمــار تامین برق صنعتی کشــور دیگر 
اطلاعاتی اســت که وضعیت صنایع را مشــخص 
خواهد کرد. بر این اساس، میزان تامین برق صنایع 
کشور نسبت به سال ۱4۰۰ در دو سال گذشته به 
طور متوســط ۲4.۱ درصد افزایش را تجربه کرده 
است. در حالی که متوسط ۱۰ ســاله رشد تامین 
برق صنایع تنها ۵.4 درصد بوده اســت. همچنین 
9۰.۷  درصد از برق بیشــتر تامین شــده در سال 
۱4۰۲ نسبت به سال ۱4۰۰ به مشترکان صنعتی 

کشور رسیده است.
علاوه بر این با کاهش سهم برق خانگی در مصرف 
کل تابستان طی ۲ سال گذشته شاهد رسیدن برق 
صرفه جویی شده بخش خانگی به مشترکان صنعتی 
هستیم. به طوری که متوسط  کاهش مصرف برق 
خانگی در دو سال گذشته نسبت به سال ۱4۰۰ به 

۱.۵ درصد رسیده است.
باتوجه بــه اظهار نظر صاحبان صنایع، آمار رشــد 
تولید و آمار تامین برق به نظر می رســد، تابستان 
جاری به نحوی پیش رفت که حداکثر انرژی قابل 
استفاده صنایع به آن ها داده شد و محدودیتی از این 
حوزه برای تولید وجود نداشت که همین مسئله به 
افزایش عرضه نسبت به تقاضا در کالاهای صنعتی 

ختم شده است.

محدودیتی در تامین برق صنایع نداشتیم

جهش تولید صنعتی در تابستان 

هزینه زمیــن در نهضت ملی 
مسکن صفر شد

سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی 
گفت: هزینه زمین در پروژه های نهضت ملی مسکن 
صفر شــده و زمین ها به صورت 99 ســاله واگذار 
شــده اند.ابوالفضل نوروزی در نشســت مدیریت 
زنجیره تامین مصالح از معدن تا ساخت با اشاره به 
کاهش هزینه ساخت مسکن گفت: نگاه وزارت راه 
و شهرسازی این است که تا حد ممکن هزینه های 
ساخت مســکن را کاهش دهد. به گفته سرپرست 
دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی  یکی از 
بزرگترین هزینه ها، هزینه تأمین زمین است که در 
نهضت ملی مسکن صفر شده و زمین 99 ساله ارائه 
شده است.سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه 
و شهرسازی گفت: در نهضت ملی مسکن ۵۰ هزار 
هکتار زمین تامین شــده و همچنین به 4۰۰ هزار 
متقاضی، زمین واگذار شده است. او گفت: اگر قیمت 
مصالح ساختمانی افزایش پیدا کند قیمت مسکن 
هم افزایش می یابد، از سوی دیگر باتوجه به واگذاری 
99 ساله زمین، حدود ۵۳ درصد هزینه مربوط به 
مصالح اســت و هزینه پروانه ساخت و بیمه و نظام 
مهندسی و ... نیز ۲۵ درصد تخمین زده شده است.  
نوروزی با اشــاره به اینکه هزینه کارگر ۲۳ درصد 
اســت و هزینه فولاد که از اهم مباحث این جلسه 
است به طور متوسط ۱6 درصد اســت،  گفت: در 
ایران اگرچه قیمت فولاد با یارانه های انرژی است، 
اما در نهایت با قیمت جهانی مساوی است و به دست 
مصرف کننده می رسد.سرپرست دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرسازی در انتها گفت: رویکرد وزارت 
راه و شهرسازی  کاهش  هزینه است  تا در نهایت در 

ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن تسریع شود.

جهش در واردات خودرو 
واردات و صادرات به ۱۲۰ میلیارد 

دلار می رسد
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
ایران گفت: در مجموع واردات و صادرات کشور تا 
پایان سال به ۲۰۰ میلیون تن کالا به ارزش ۱۲۰ 
میلیارد دلار می رسد. روح اله لطیفی، سخنگوی 
کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت گفت: واردات 
کالا به کشور در سال گذشته ۰4/۳۷ دهم میلیون 
تن به ارزش 6۰ میلیون دلار گزارش شــد که 44 
درصد وزن و 4۵ درصد ارزش واردات ما در نیمه 

نخست سال ۱4۰۱محقق شد.
او گفت: با توجه به این نسبت پیش بینی می شود 
که تا پایان سال ۱4۰۲ واردات ما به 4۰ میلیون تن 
به ارزش 6۷ میلیارد دلار برسد و در مجموع واردات 
و صادرات کشور تا پایان ســال به ۲۰۰ میلیون 
تن کالا و ۱۲۰ میلیارد دلار برسد. لطیفی گفت: 
همچنین واردات خودرو، ماشین آلات راه سازی، 
کالاهای اساسی و قطعات خودروسازی در افزایش 
واردات کشور و صادرات ما با اظهار گاز صادراتی در 
نیمه دوم سال نسبت به نیمه اول سال با جهش 
همراه خواهد بود. ســخنگوی کمیسیون توسعه 
تجارت خانه صمت گفت: براین اســاس صادرات 
غیرنفتی کشور در سال گذشــته ۱۲4 میلیون 
تن کالا به ارزش ۵4 میلیارد دلار بود که از میزان 
4۲ درصد وزن و 4۵ درصد ارزش مربوط به نیمه 
نخست سال ۱4۰۱ بود. لطیفی گفت: با توجه به 
این میزان نسبت و صادرات ۰۷/6۷ دهم میلیون 
تنی به ارزش ۲4 میلیارد و ۱44 میلیون دلار در 
نیمه نخست امسال پیش بینی می شود صادرات 
امسال در حوزه غیرنفتی به بیش از ۱6۰ میلیون 

تن کالا و به ارزش ۵۳ میلیارد دلار برسد.

بیش از یکهزار خودرو خارجی از 
بندر شهید باهنر وارد شد

مدیر بنــادر و دریانوردی شــهید باهنر و شــرق 
هرمزگان، میزان واردات خودرو ســواری از طریق 
بندر شهید باهنر در 6 ماهه ســال جاری را یکهزار 
و ۳۱ دستگاه اعلام کرد. حمیدرضا محمدحسینی 
تختی افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون با افزایش 
روند واردات خودرو، یکهزار و ۳۱ دســتگاه خودرو 
ســواری در بندر شهید باهنر وارد شــده که از این 
میزان ۳۰۰ دســتگاه امور ترخیصی آنها توســط 
گمرک انجام شده است. وی ادامه داد: تعداد ۷۳۱ 
دستگاه خودرو در حال ترخیص از گمرک بندر شهید 
باهنر وجود و با پایان روند قانونی، بدون هیچ معطی 
از بندر خارج خواهد شــد. مدیر بنادر و دریانوردی 
شــهید باهنر و شــرق هرمزگان افزود: بیشتر این 
خودروها از نوع هیوندای النترا ســاخت کشور کره 
بوده که از کشــورهای حوزه خلیج فارس بارگیری 
شده است. محمدحســینی تختی گفت: ظرفیت 
و زیرساخت های مناســب این بندر برای واردات 
و ترانزیت ماشین آلات سبک و ســنگین آن را به 
نقطه عطفی در پیشبرد اقتصاد دریا محور و افزایش 

مراودات با کشورهای همسایه تبدیل کرده است.
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مدیرعامل شــرکت عمران پردیــس اظهار 
داشت: عده ای با عنوان ثبت نام برای نهضت 
ملی مســکن در بازار فیش فروشی می کردند 
اما اعلام کردیم که هیچ واحدی از نهضت ملی 
مسکن در پردیس ساخته نخواهد شد و مردم 

فریب این فیش های جعلی را نخورند. 
خلیل محبت خواه بــا بیان اینکــه تعدیل و 
کاهش قیمت مسکن در شــهر پردیس ادامه 
دارد، اظهار داشــت: یکــی از عوامل موثر در 
کنترل بــازار مســکن پردیس ســاماندهی 
مشاوران املاک و برخورد با مشاوران املاک 
متخلف بود. یکی از روش هایی قیمت ســازی 
مشاوران املاک اینگونه است که با معاملات 
صوری و بدون اینکه پــول و چکی رد و بدل 
شــود، یک واحد را چند بار بین افراد معامله 
می کنند و در نهایت یک واحــد در طی این 
معاملات تــا ۳۰ درصد افزایــش قیمت پیدا 

می کند.
وی ادامه داد: جلوی این تخلفات در مشاوران 
املاک در پردیس را گرفتیم و همزمان ساخت 
و ساز مســکن در این منطقه رونق پیدا کرد 
و کارگاه هایی ســاخت و ســاز فعال شد و بار 
روانی که بین مردم ایجاد شــده بــود که در 
پردیس واحدها نیمــه کاره باقی خواهد ماند 
تا مردم در خریدها با هر قیمتی تعجیل کنند، 
را از بین بردیم و با ایــن دو عامل مهم ریزش 
 قیمت انجام شــد و در حال حاضــر این روند

 ادامه دارد.
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پردیس 
شــهر جدید پردیس تاکید کــرد: به مالکان 
واحدها در پردیس اعلام کرده ایم که در نسبت 
به استقرار و سکونت اقدام نکنند، به سازمان 
امور مالیاتــی معرفی خواهند شــد بنابراین 

نیازمند واقعی ســاکن می شــود و واحدهای 
خالی مشــمول مالیات بر خانه هــای خالی 
می شوند. اگر افراد ساکن شــوند و خانه های 
خالی کاهش پیدا کنند قیمت ها هم کاهش 

پیدا می کنند.
محبت خواه با بیان اینکه برخی از مشــاوران 
املاک در پردیس بیش از ۲۰۰ واحد مسکونی 
را در اختیار داشتند، افزود: افرادی در مشاوران 
املاک در مقطع زمانی این واحدها را با قیمت 
۵۰ میلیون تومان خریــداری و احتکار کرده 
بودند و این واحدها را به قیمت ۳ میلیارد هم 
به فروش می رساندند که این افراد را شناسایی 
و جلوی این روند را گرفتیم. این افراد به دلیل 
اینکه در معرض مالیات  بــر خانه های خالی 
هستند و قیمت مســکن در پردیس ریزشی 
بوده ، نسبت به عرضه این واحدها به بازار اقدام 
کردند و همین افزایــش عرضه عامل کاهش 

قیمت شد.
وی از جمع شــدن بســاط امتیاز فروشی در 
پردیس خبــر داد و گفت: عــده ای با عنوان 
ثبت نام بــرای نهضت ملی مســکن در بازار 
فیش فروشــی می کردند اما اعلام کردیم که 
هیچ واحدی از نهضت ملی مسکن در پردیس 
ساخته نخواهد شد و مردم فریب این فیش های 
جعلی را نخورند. مدیرعامل شــرکت عمران 
شــهر جدید پردیس ادامه داد: با کنترل بازار 
و تعدیل قیمت ها با برخورد جدی با مشاوران 
املاک متخلــف، جلوی انتشــار قیمت های 
غیرواقعی در سایت هایی اینترنتی هم گرفته 
شــد و فاصله قیمت ها بین سایت هایی مانند 
دیوار و بازار مســکن پردیس، باعث شد افراد 
نســبت به اصلاح قیمت های منتشر شده در 

این سایت ها اقدام کنند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور مشکل و مانع 
اصلی بر سر راه توسعه کشــور در شرایط کنونی را 
محدودیت منابع مالی عنوان کرد و گفت: حمایت 
جدی دولت از شــرکت های صادرکننده خدمات 
فنی و مهندسی، نقش مهمی در تحقق شعار سال و 

بهبود رشد تولید دارد.
یک صد و سی و چهارمین جلسه نهاد تعامل با حضور 
»داود منظور« معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشــور، اعضای شورای عالی فنی و 
اعضای شــورای هماهنگی تشکل های مهندسی، 
صنفی و حرفه ای کشــور، برگزار شد. جلسه نهاد 
تعامل به موضــوع »بحث و گفتگو دربــاره موانع 
کسب و کار شرکت های مهندسی مشاور و پیمانکار 
و ارائه پیشنهاد برای رفع موانع« اختصاص داشت 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، اعضای 
شــورای عالی فنی و اعضای شــورای هماهنگی 
تشکل های مهندسی، صنفی و حرفه ای کشور، به 

بیان دیدگاه ها و نظرات خود پرداختند.
منظور هدف از تشــکیل این نشســت را شنیدن 
دغدغه ها، مسائل، پیشنهادها و انتظارات نمایندگان 
تشکل های مهندســی، صنفی و حرفه ای کشور از 
ســازمان برنامه و بودجه برای رفع مشکلات اعلام 
کرد و گفت: ما خــود را خدمتگزار و پاســخگوی 
نیازهای جامعه مهم و اثرگذار مهندســان مشاور 
و پیمانکاران می دانیم و هر تلاشــی را که بتوانیم، 
انجام می دهیم تا این صنف مولد بتواند کار خود را 
بهتر و به سرعت در جهت رشد و توسعه اقتصادی 

کشور انجام بدهد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه مهندسان مشاور 
و پیمانکاران را ســرمایه های اصلی و ذخایر واقعی 
معنوی کشور دانســت و تأکید کرد: رسیدگی به 
نظرات و دیدگاه های مطرح شده در این نشست، در 
دستور کار سازمان برنامه و بودجه کشور قرار خواهد 

گرفت. وی مشــکل و مانع اصلی بر سر راه توسعه 
کشور در شــرایط کنونی را محدودیت منابع مالی 
برشــمرد و گفت: منابع فعلی، پاسخگوی نیازهای 
متعدد کشور نیســت و این محدودیت باعث شده 
که به تدریج، بخش زیادی از مشوق ها برای توسعه 
صادرات خدمات فنی و مهندسی در کشور، حذف 
شده و انگیزه صادرکنندگان این خدمات را کاهش 

دهد.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه همه کشورهایی 
که شــرکت های مهندســی آنها توانســته اند در 
صادرات خدمات فنی و مهندسی به رتبه های بالایی 
دست یابند، به پشتوانه مشــوق ها و تضمین های 
بانکی و اعتباری دولت های آنها بوده است، افزود: 
نهادهای پشتیبان دولتی در کشورمان باید بتوانند 
در ضمانت صادرات، ارائه تسهیلات مشوق صادرات 
و موارد مشــابه، نقش فعال تــری را در حمایت از 
شرکت های صادرکننده خدمات فنی و مهندسی 
ایفا کنند. منظور با اشاره به عزم جدی دولت برای 
تقویت زیرساخت های اقتصادی، عمق بازار سرمایه 
در کشور را ناکافی اعلام کرد و گفت: اغلب بانک ها، 
کفایت ســرمایه لازم را ندارند و از آنجایی که بازار 
بدهی هم در کشور نداریم، اغلب شرکت های فنی 
و مهندسی، در تأمین منابع مالی مشکل دارند که 
باید برای بهبود وضع منابع مالی در کشور، راهکاری 

پیدا کنیم.
وی تاکیــد کرد: نهادهــای پشــتیبان دولتی در 
کشــورمان باید بتوانند در ضمانت صادرات، ارائه 
تسهیلات مشــوق صادرات و موارد مشابه، نقش 
فعال تری را در حمایت از شرکت های صادرکننده 
خدمات فنی و مهندســی ایفا کنند، زیرا حمایت 
جدی دولت از شــرکت های صادرکننده خدمات 
فنی و مهندسی، نقش مهمی در تحقق شعار سال و 

بهبود رشد تولید دارد.

مدیر روابط عمومی شــورای ملــی رقابت 
گفت: ســامانه فــروش یکپارچــه خودرو 
همچنان پابرجاســت و عرضــه محصولات 
بیشــتر از تقاضا شــده و در حال حاضر با 
کمبود تقاضا روبرو هســتیم. سپهر دادجو 
توکلی مدیــر روابط عمومی شــورای ملی 
رقابت اظهــار داشــت: تأخیر چنــد روزه 
در اعلام فــروش ســامانه یکپارچه خودرو 
 به دلیــل ارائه خودروهــای تولیدی جدید 

بوده است.
توکلی با اشاره به عدم افزایش قیمت خودرو 
گفت: از بهمن ۱4۰۱ که با حضور گسترده 
تقاضــای کاذب بازار روبرو بودیــم با برنامه 
ریزی های انجام شــده در حــال حاضر به 
ثبات و آرامش رســیدیم. وی هدف شورای 
رقابت را عدم دخالت در بازار با رقابتی شدن 
محصولات و عرضه مطلوب دانست و افزود: 
فاکتورهــای زیادی در اقتصــاد نقش دارد 
که باعث عــدم تنظیم بــازار عرضه و تقاضا 

می شــود ولی باید به نقطه ای برسیم تا بازار 
خود تنظیم گر باشد.

ایــن مقام مســئول گفت: ســامانه فروش 
یکپارچه خــودرو همچنان پابرجاســت و 
عرضه محصولات بیشتر از تقاضا شده و در 
حال حاضر با کمبود تقاضا روبرو هســتیم. 
مدیر روابط عمومی شــورای ملی رقابت با 
تاکید بر عدم ارائه نظرات هیجانی و به دور از 
قاعده بیان داشت: با همکاری شورای رقابت، 
ســازمان حمایت از مصرف کننده و وزارت 
صمت به ثبات و آرامش نسبی در بازار خودرو 
دســت یافتیم که باید با تصمیمات منطقی 

این آرامش را برای مردم حفظ کنیم.
توکلی افزود: سامانه فروش یکپارچه خودرو 
به کار خــود ادامه می دهد تــا خودروهای 
اقتصادی تر برای اقشار مختلف جامعه عرضه 
کند و مصرف کننده واقعی به خودرو مطلوب 
خود بــا کیفیت مطلوب و قیمت مناســب 

دست یابد.

وزیر جهادکشاورزی یکپارچه ســازی اراضی را عاملی در 
افزایش تولید دانســت و گفت: باید از قطعه قطعه شــدن 
زمین های کشــاورزی جلوگیری شــود، چرا که قطعات 
کوچک اراضــی از کارایــی و مانور کمتری بــرای تولید 

برخوردارند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت جهادکشــاورزی، 
محمدعلی نیکبخت در نشست مشترک آموزشی رؤسای 
سازمان جهادکشاورزی و مدیران امور اراضی سراسر کشور 
بر تامین امنیت غذایی به عنوان مســوولیت اصلی وزارت 
جهادکشاورزی اشاره کرد و گفت: تامین غذای سالم و قابل 
دسترس برای ۸۵ میلیون نفر ایرانی، آن هم با محدودیت 

منابع آب و خاک، مسوولیت سنگین و دشواری است.
وی زمین را عنصر مهم کشــاورزی خوانــد و افزود: از ۱۸ 
میلیون هکتار اراضی کشــاورزی در سراسر کشور، فقط 
6 درصد مرغوب و درجه یک محسوب می شود که بیشتر 
دست اندازی هم در این گونه اراضی رخ می دهد؛ این خاک 
حاصلخیز امانتی نزد ما است و  باید به نسل های بعد سپرده 
شود، بنابراین حفظ و حراست از این سرمایه حیات، وظیفه 

ملی و حاکمیتی است.

نیکبخت یادآور شد: چهل سال پیش جمعیت کشور ۳۰ 
میلیون نفر بود که حالا به ۸۵ میلیون نفر رســیده است و 
احتمالا پس از 4۰ سال دیگر بالغ بر ۱۵۰ میلیون نفر خواهد 
شد و ما باید تدارک غذای این تعداد جمعیت را با منابع پایه 
غیرقابل افزایش تامین کنیم پس حفظ زمین و کاربری آن 

اولویت وزارت جهادکشاورزی است.
وزیر جهادکشاورزی یکپارچه سازی اراضی را عامل دیگری 
در افزایش تولید دانست و گفت: باید از قطعه قطعه شدن 
زمین های کشاورزی جلوگیری شود، چرا که قطعات کوچک 
اراضی از کارایی و مانور کمتری برای تولید برخوردارند. وی 
تاکید کرد: در رفع تداخلات به گونه ای قضاوت شــود که 
کشاورز آسیب نبیند و خدشه ای هم به بیت المال وارد نشود.
صدور اسناد اراضی زراعی، دیگر موضوعی بود که نیکبخت 
به آن پرداخت و گفت: در فرایند ســنددار شــدن اراضی 
کشاورزی همکاری موثری با سازمان ثبت اسناد و اراضی 
کشور صورت گرفته و در جلســات متعدد به نقطه نظرات 
مشترکی دست یافته ایم به طوری که با درج عنوان کاربری 
کشاورزی و ثبت و ضبط آن در اسناد مالکیتی، امکان تغییر 

کاربری به صفر میل خواهد کرد.

حمایت از شرکت های صادرکننده خدمات فنی و مهندسیاحتکار به مسکن مهر رسید

مازاد عرضه خودرو در دور سوم فروش یکپارچه قطعه قطعه شدن زمین های کشاورزی اشتباه است
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رئیس اتحادیه فروشندگان دل و جگر و قلوه تهران در خصوص 
وضعیت بازار جگــر گفت: وضعیت اصلا مناســب نیســت. 
 کشتار نیســت و جگر کمیاب اســت و ما نمی توانیم به تقاضا 

پاسخ دهیم.
غلامحسن شــیرازی، رئیس اتحادیه فروشندگان دل و جگر و 
قلوه تهران در مورد میزان تقاضــا برای مصرف جگر بیان کرد:  
تقاضا بالاست و عرضه بسیار کم به طوری که فقط می توانیم ۱۰ 
درصد از حجم تقاضا را پاسخ دهیم و ۹۰ درصد دیگر بی پاسخ 
می ماند. شــیرازی در مورد علت افزایــش قیمت جگر گفت: 
قیمت گذاری دست ما نیست اما زمانی که کمبود هست مسلم 
است که قیمت ها بالا می رود. رئیس اتحادیه فروشندگان دل 
و جگر و قلوه تهران به نقش قصابی ها در گرانی قیمت جگر نیز 
اشاره و بیان کرد: جگر باید مستقیم به جگرکی ها داده شود و 

نباید اصلا به قصابی ها داده شود چون قصابی ها جگر را به قیمت 
گزاف به مردم عرضه می کنند. شیرازی در مورد قیمت هر سیخ 
جگر کبابی هم گفت: در تهران قیمت هر ســیخ جگر بین ۲۰ 
هزار تا ۳۰ هزار تومان است که علت این تفاوت، به وزن جگری 
که به سیخ کشیده می شود بستگی دارد، به طوری که برخی ها 
۲۵ گرم و برخی دیگر برای جلب نظر مشتری ۳۰ گرم جگر به 

سیخ می کشند و آن را گران تر می فروشند.
رئیس اتحادیه فروشندگان دل و جگر و قلوه تهران در خصوص 
راهکار کنترل قیمت جگر بیان کــرد: در حال حاضر، واردات 
گوشت انجام می شود در حالی که بهتر است به روال ایام قدیم، 
گوسفند زنده وارد کشور شود و اینجا کشتار شود در این صورت 
هم  گوشت و هم آلایشات دامی فراوان می شود و به این ترتیب 

قیمت ها در این بخش هم پایین می آید.

رئیس اتحادیه فروشــندگان کاغذ و مقوا 
تهران درباره وضعیت این روزهای بازار کاغذ 
گفت: قیمت جهانی کاغذ طی ماه های اخیر 
به ازای هر تن حدود ۱۵۰ دلار کاهش یافته 

که بر بازار اثر داشته است.
حمید نیکدل، رئیس اتحادیه فروشندگان 
کاغذ و مقوا تهران اظهار کــرد: حدود ۸۰ 
درصــد محصولات ایــن صنــف وارداتی 
است و مشــکلات تامین ارز هم مانند سایر 
بخش ها وجــود دارد، اما اخیرا بخشــی از 
 نیاز، تامیــن و همین باعث شــده قیمت

 افزایش نیابد.
به گفته وی قیمت یک بسته کاغذ A۴ در 
ابتدای ســال حدود ۱٧۰ هزار تومان بوده، 
اما در حال حاضر به حدود ۱۴۰ هزار تومان 

رسیده است. قیمت هر بند کاغذ ٧۰*۱۰۰ 
نیز در این مدت از حدود یک میلیون و ۶۰۰ 
هزار تومان به حدود یک میلیون و ۳۰۰ هزار 

تومان رسیده است.
نیکدل همچنین با بیان اینکه در حال حاضر 
کمبودی در بازار کاغذ وجود ندارد، خواستار 
تامین به موقع ارز برای واردات شد تا مشکلی 
در بازار این کالای اساســی ایجاد نشود. به 
گفته رئیــس اتحادیه فروشــندگان کاغذ 
و مقوا تهران در سه ماه گذشــته به دنبال 
انجــام نامه نگاری هایی با بانــک مرکزی، 
تخصیص ارز صورت گرفت و قیمت کاغذ و 
بازار آن متعادل شد، اما اگر واردکنندگان با 
مشکلات ارزی مواجه شوند، شاهد افزایش 

قیمت کاغذ خواهیم بود.

نماینده وزیر راه و شهرســازی در نهضت ملی مســکن از 
پیشنهاد شرکت های بلژیکی و چینی برای ساخت مسکن 
در ایران با فناوری های نوین، مصالــح و نیروی کار ایرانی 

خبر داد.
حسن تیزمغز در نشست تخصصی مدیریت زنجیره تأمین 
مصالح از معدن تا ســاخت با بیان اینکه برای ســاخت ۴ 
میلیون مســکن هدف گذاری شــده و معتقدم می توانیم 
سالانه یک میلیون واحد مسکونی بسازیم، اظهار کرد: اولین 
مسئله در ساخت و ساز مسکن مصالح ساختمانی که در این 
بخش با مشکل اساسی روبرو هستیم و به نظرم قیمت بی 
جهت بالا رفته است. وی ادامه داد: فولادسازان می گویند 
زیر ۵ تومان هزینه تمام شده ماست اما تولیدات بالای ۲۰ 
هزار تومان می فروشــیم.با این وضعیت نمی توانیم خانه 

ارزان قیمت را به مســتضعفان برســانیم مگر اینکه شعار 
بدهیم.

وی افزود: بر اســاس بررســی های صورت گرفته هزینه 
ســاخت هر متر مربع ۱۰ تا ۲۵ میلیون تومــان و آنرا بین 
۲۵ تا ۴۵ میلیون بفروشیم تا به دســت نیازمندان برسد. 
ما که از عراق که بدتر نیســتیم آنها وام مســکن ۹۰ هزار 
دلار با بهره ۱.۸ درصــد به مردم پرداخت مــی کنند. در 
کویت ۳۰۰ هزار دلار وام مســکن می دهنــد. البته نحوه 
 ساخت و ساز و بهره برداری از مســکن این دو کشور با ما

 فرق دارد.
نماینده وزیر راه و شهرسازی در نهضت ملی مسکن با تاکید 
بر اینکه باید در نهضت ملی مسکن باید معافیت بدهیم عین 
صادرات، گفت: صادرات ایران با مشوق ها روند خوبی دارد 

و ساخت مسکن نیز چنین مشوق های باید در نظر گرفته 
شود. بایستی بهره و قیمت تمام شده را کاهش دهیم ضمن 
اینکه باید برای سازندگان معافیت در نظر گرفته و سوبسید 

بدهیم.
تیز مغز از جلسه با شــرکت های خارجی و اعلام آمادگی 
آنها برای  ســاخت مســکن بــا ۲۰۰ دلار و ۲۵۰ دلار با 
آماده ســازی را به ما داده اند، اضافه کرد: وقتی شــرکت 
خارجی این قیمــت را داده قطعا می خواهد ســود کند. 
وی با تاکید بر اینکه برای ســاخت مسکن باید فناوریهای 
نوین را وارد کنیــم، اظهار کرد: چینی هــا و بلژیکی ها از 
ما خواســته اند زمین را در اختیار آنها قرار دهیم تا با ورود 
 فناوری هــای نوین مصالــح و نیروی کار ایرانی مســکن

 بسازند.

به گفته رئیس اتحادیه مهمان پذیران تهران افزایش بی سابقه 
خانه های اجاره ای به مشکل اصلی صاحبان مهمانپذیران و 
هتل ها تبدیل شده است. شاهرخ محمدزاده، رئیس اتحادیه 
مهمانپذیران تهــران با بیان مطلب فوق  گفــت: ۲۰۰ خانه 
اجاره ای به  عنوان محل اختفا، لابراتــوآر مواد مخدر و حتی 

فعالیت تروریستی شناسایی و به استانداری معرفی شده اند.
محمدزاده با اشاره به چالش جدید مهمان پذیرها تأکید کرد: 
افزایش بی سابقه خانه های اجاره ای به صورت روزانه و عدم 
نظارت بر فعالیت آن ها مشکل اصلی صاحبان مهمان پذیرها و 
هتل هاست. البته در تمام دنیا در کنار مهمان پذیرها و هتل ها، 
منازل مسکونی نیز به صورت روزانه و کوتاه مدت اجاره داده 
می شــوند و این باید مورد پذیرش ما هم باشد؛ اما سوال این 
است که آیا همان شرایط و قوانینی که برای ما وجود دارد برای 

مالکان این مجموعه ها نیز هست؟

او اضافه کرد: هزینه برق و گاز کسب وکارهای رسمی، به صورت 
صنعتی یا خدماتی محاسبه می شود؛ اما آنها همین هزینه را 
به  عنوان مشترک خانگی می پردازند. آیا آنها مالیات و ارزش 
افزوده پرداخت می کنند؟ آیا مثل ما هــر روز یک بازرس از 
اماکن یا بهداشت یا سایر نهادها به آنجا مراجعه می کند؟ این 

عدم نظارت سرانجام مشکل ساز خواهد شد.
رئیس اتحادیه مهمانپذیران تهران با اشاره به افزایش حضور 
غیرقانونی اتباع و مهاجران افغانستانی در ایران تشریح کرد: 
در جلسه با استانداری ۲۰۰ خانه معرفی شدند که به لابراتوآر 
تولید مــواد مخدر، محل اختفای کالاهای مســروقه و حتی 
خانه های تروریستی تغییر کاربری داده اند؛ اما همین واحدها 
خیلی راحت با استفاده از اپلیکیشن ها و سایت ها با یک کارت 

ملی جعلی یا دزدی اجاره می شوند.
وی افزود: در این خانه های اجاره ای هر کاری که می خواهند 

انجام می دهنــد. اکنون هم کــه با افزایــش ورود مهاجران 
غیرقانونی بیشتر این واحدها در ازای پول بیشتر و بدون هیچ 
مدرکی در اختیار آن ها قرار می گیرد. بیشتر واحدهای خالی 
تهران اکنون در اختیار این مهاجران است که تعداد کمی از 
آنها خانواده هستند و اکثرا جوانان و به صورت گروهی زندگی 
می کنند. موج قبلی مهاجران بیشتر در اطراف تهران ساکن 
شدند؛ ولی این سری به دلیل آنکه وضعیت مالی بهتری دارند 

در تهران مستقر هستند و اصرار به زندگی گروهی دارند.
رئیــس اتحادیــه مهمانپذیــران تهــران دربــاره وضعیت 
مهمان پذیران تهران بیان کــرد: پیش از انقلاب که جمعیت 
کشــور ۵۰ میلیون نفر بود در تهران ۲۰۸ مهمان پذیر وجود 
داشــت، اما اکنون تعداد آن ها به رغم رشد ۳۵ میلیون نفری 
جمعیت به ۱۰۳ واحد کاهش یافته اســت کــه با ادامه روند 

موجود، هر سال از این تعداد کاسته خواهد شد.

محمدزاده مهم ترین علت رکود حاکم بر فعالیت این صنف و 
کاهش فعالیت آن ها را تحریم دانســت و تأکید کرد: شغل ما 
ارتباط مستقیم به تحریم و حضور اتباع دیگر کشورها دارد. 
زمانی که برجام امضا شد و قبل از آغاز تحریم های جدید، شغل 
ما به قدری رونق داشت که عده زیادی از اصناف دیگر به دنبال 
ســرمایه گذاری در این حوزه بودند. زیرا سرمایه احداث یک 

مهمان پذیر کمتر از هتل است.
وی افزود: مشتریان خارجی، گردشگرانی بودند که دنبال سفر 
ارزان  قیمت و راحت می گشتند یا کارشناسان خارجی که قصد 
اقامت طولانی مدت را داشتند. علاوه بر این ها به دلیل رونق 
اقتصادی، افراد زیادی از شهرستان های مختلف برای خرید از 
بازار تهران به صورت عمده و تک یا حتی انجام امور اداری به 
مهمانپذیرها مراجعه می کردند، اما اکنون هیچ خبری نیست.

او تصریــح کرد: آنقــدر که تحریم بــه ما آســیب زد، کرونا 

مشکل ساز نشد. تهران شــهری توریستی نیست و مسافران 
فقط برای انجام کارهای اداری یا درمانی به این شــهر سفر 
می کنند. رکود و کاهش قدرت اقتصادی مردم باعث شده که 
این سفرها به حداقل برســد. دولت نیز تمایلی برای افزایش 
مهمان پذیرها ندارد. زیرا هیچ گونه امکانات یا طرح تشویقی 
برای احداث یــک مهمان پذیــر دیده نمی شــود. در حالی 
 کــه کوچک ترین مهمان پذیــر حداقل برای ۱۰ نفر شــغل

 ایجاد می کند.
محمدزاده در پایان خاطرنشان کرد: فضا به گونه ای شده است 
که هر کسی قانونی و با جواز رسمی فعالیت کند بیشتر دردسر 
و هزینه دارد. ما بارها در جلســات مختلف با سازمان میراث 
فرهنگی استان این مشــکلات را بیان کردیم. تهران در واقع 
به وسعت یک کشور است و ۱۰۲ مهمان پذیر برای آن یعنی 

هیچ پس باید مشخص شود که این جمعیت به کجا می رود.

به گفته نماینده مجلس، آن چه مجلس تصمیم گرفته باید اجرا شــود 
هیچ کس به جــای مجلس نباید تصمیــم بگیرد طبق قانــون باید از 
هنرمندان و بازیگران مالیات اخذ شــود. معافیت مالیاتی هنرمندان به 
 ویژه بازیگران موضوعی که چندین ســال اســت مورد بحث و مناقشه 
قرار می گیرد. هرچنــد دولت دوازدهم همانند دولت های گذشــته به 
دنبال معافیت کامل هنرمندان بود، در نهایت نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی معافیت کامل هنرمندان از مالیات را از لایحه بودجه ۱۴۰۲ 

حذف کردند.
اما در روز های گذشــته برخی هنرمندان از جمله اعضای خانه سینما 
شــکایت خود از حذف معافیت مالیاتی را در جلســاتی با مســئولان 
سازمان سینمایی وزارت ارشــاد اعلام کردند. در ادامه محمد خزاعی 
رئیس سازمان ســینمایی بیان کرد کار در حوزه هنر مداوم نبوده و به 
شکل فصلی اســت و بیکار مفرط در آن به چشــم می خورد تاکید کرد 
 ضروری اســت در زمان تصمیم گیری برای اخذ مالیات به این مسائل

 توجه شود.

همچنین در شــورای عالی ســینما به ریاســت محمد مخبر معاون 
اول رئیس جمهور مقرر شــد که وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در 
زمینه اصلاح نحــوه اخذ مالیــات از هنرمندان پیشــنهاداتی را تهیه 
کنــد. از طرفی محمــد ســبحانیان رئیس ســازمان امــور مالیاتی 
کشــور تقریبــا آب پاکــی را بــر روی دســت هنرمنــدان ریخت و 
 گفــت معافیت هــای مالیاتــی هنرمنــدان در اختیــار قانون گذار 

است.
در همین راستا خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان از سخنگوی سازمان 
امور مالیاتی وضعیــت اجرای قانــون مالیات ســتانی از هنرمندان و 
اینفلئونســر های فضای مجازی را پیگیر شــد. موحد بک نظر در این 
خصوص گفت: دریافت مالیــات از هنرمندان مشــمول، از مهمترین 

برنامه ها و اقدامات سازمان امور مالیاتی است.  
او افزود: تا سال ۱۴۰۰ تقریبا بیش از ۱۵۶۰ فقره پرونده برای هنرمندان 
تشکیل شد که در حال بررسی اســت و در مجموع ۸۳ میلیارد تومان 
برگه تشــخیص مالیاتی برای آن ها صادر شــده اســت. به طور مثال 

برای یکی از مجریان و بازیگران صداوســیما حــدود هفتصد میلیون 
تومان مالیــات تعیین و پرداخت شــد. برخی نیز اعتراض داشــتند و 
هنوز توافقی برای آن ها صورت نگرفته اســت. بیش از دویســت فقره 
پرونده با مجموع مبلغ هفتاد میلیارد تومان مشــمول مالیات شده اند 
و در مراجع قانونی بــرای آن هایی که اعتراض کردنــد تصمیم گرفته 
می شود. او افزود: برخی از هنرمندان از شرایط درآمدی خوبی برخوردار 
 هســتند و صحبت معاون اول رئیس جمهور برای اجــرا باید به قانون 

تبدیل شود.
در خصوص پیگیری هنرمندان برای بازگشــت معافیت های مالیاتی، 
حاجی دلیگانی نماینده مجلس به خبرنگار باشــگاه خبرنگاران جوان 
گفت: آن چــه در مجلس تصمیم گرفتــه باید اجرا شــود. هیچ کس 
به جای مجلس نباید تصمیــم بگیرد و هر تصمیمی بــر خلاف قانون 
قابلیت پیگرد دارد. وی افــزود: هیچ گونه جلســه ای در اصل موضوع 
 اثرگذار نیســت و طبق قانون بایــد از هنرمندان و بازیگــران مالیات 

اخذ شود.

عضو کمیســیون اجتماعی 
مجلس از پرداخت تسهیلات 
ارزان قیمت به مشاغل خانگی 
خبر داد و گفت:در بند )پ( 
ماده )۶( لایحه برنامه هفتم 
مصوب شد که تســهیلات اعطایی به کسب و کارها به 
صورت قرض الحســنه و در مورد کارگاه های کوچک 
به صورت تســهیلات ارزان قیمت باشد. نقش مشاغل 
خانگی در توســعه اقتصــادی به عنوان یــک فعالیت 
کارآفرینانه امری اثبات شــده اســت و در کشورهای 
توسعه یافته چند دهه از اجرای سیاست های حمایتی 
از مشاغل خانگی می گذرد و درصد زیادی از مشاغل در 
کشورهای پیشرفته به مشاغل کوچک و خانگی وابسته 

هستند. در برخی کشــورهای فوق صنعتی مشاغل 
خانگی تا ۲۳درصد کل مشاغل این کشورها را شامل 
می شوند. در کشورهای بزرگ اقتصادی بخشی از 
زنجیره ارزش به خانه ها منتقل می شود و کارخانه ها 
و شرکت هایی که فعالیت اقتصادی انجام می دهند 
بخشــی از زنجیره ارزش خود را به خانه ها منتقل 
می کنند و این مسئله هم به نفع آن کارخانه دار و هم 
فردی است که در خانه نشسته و فعالیت اقتصادی و 

بخشی از تولید آن کارخانه را برعهده گرفته است.
از نگاه بسیاری از کارشناسان کسب وکارهای خانگی 
مطمئن ترین راه درآمدزایی به شمار می روند که در 
کاهش بیکاری و ایجاد فرصت های شــغلی بسیار 
نقش موثر و ســازنده ای دارند. در دنیای امروز که 
توســعه پایدار و کاهش فقــر و محرومیت دغدغه 
دولت ها به شــمار می رود توجه به مشاغل خانگی 

اهمیت بسیاری دارد. برای آن دسته خانواده هایی 
هم که از تمکن مالی مناسبی برخوردار نیستند یا به 
لحاظ اقتصادی زیرفشارند مشاغل خانگی بهترین 

منبع کسب درآمد به شمار می رود.
محمود کریمی بیرانوند. معاون اشتغال وزارت کار 
در این باره می گوید: در حوزه مشــاغل خانگی در 
سال ۱۴۰۱بیش از ۱۰۳هزار فرصت شغلی ایجاد 
شد. برای سال ۱۴۰۲ ایجاد ۱۵۰هزار فرصت شغلی 
است. منابع سال ۱۴۰۲به نســبت ۱۴۰۱ حدود 
۳۵درصد رشدداشته است. فاطمه قاسم پور. عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی نیز 
اخیراً از پرداخت تسهیلات ارزان قیمت در اختیار 
مشــاغل خانگی خبر داد و گفت: یکی از مشکلات 
این کسب و کارها دسترسی آســان به تسهیلات 
اســت. در بند )پ( ماده )۶( ایــن لایحه مصوب 

شد که تســهیلات اعطایی به این کسب و کارها به 
صورت قرض الحسنه و در مورد کارگاه های کوچک 

به صورت تسهیلات ارزان قیمت باشد.
وی با اشــاره به مصوبات مجلس در جریان بررسی 
برنامه هفتم توسعه، گفت:  در جریان بررسی ماده ۶ 
لایحه برنامه هفتم توسعه، چند موضوع مورد توجه 
قرار گرفت که برخی از آن ها بر حوزه اشتغال زنان 
اثر قابل توجهی دارد. این نماینده مردم در مجلس 
شورای اسلامی تشریح کرد: طبق یکی از مصوبات، 
وزارت تعاون موظف شده است با همکاری مرکز آمار 
ایران و سایر مراجع اطلاعاتی، سامانه  ملی اطلاعات 
بازار کار را مستقر کند که این سامانه براساس برش 
جنســیتی می تواند وضعیت اشــتغال زنان را در 
بخش های مختلف، به تفکیــک مهارت، تخصص، 
تحصیل و توزیع منطقه ای در اختیار برنامه ریزان 

قرار دهد.
وی با بیان اینکه یکی از مسائل جدی در برنامه ریزی 
و سیاســت گذاری فقدان آمار دقیق اســت گفت: 
دستیابی به اطلاعات و آمار دقیق از وضعیت موجود 
اشــتغال زنان، می تواند در مسیر سیاست گذاری و 
برنامه ریزی بهتر کمک کننده باشد. رئیس کمیته 

آسیب های اجتماعی کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی با اشــاره به مشاغل خانگی گفت: 
مشاغل خانگی از دسته مشاغلی هستند که مورد 
اقبال زنان قرار دارد و رشد شبکه های اجتماعی نیز 
به توسعه این مشاغل و افزایش حضور زنان در این 

بخش افزوده است.
این نماینده مجلس بــا تأکید بر اینکه زنان فعالین 
اصلی کسب و کارهای خرد خانگی هستند، گفت: 
یکی از مشکلات این کسب و کارها دسترسی آسان 
به تســهیلات اســت.  در بند )پ( ماده )۶( لایحه 
برنامه هفتم مصوب شــد که تسهیلات اعطایی به 
این کسب و کارها به صورت قرض الحسنه و در مورد 

کارگاه های کوچک به صورت تسهیلات ارزان قیمت 
باشد.

رئیس فراکســیون زنان و خانواده مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: در کنار تســهیلات، تأمین 
تضامین و وثایق مورد نیــاز نیز یکی از چالش های 
توسعه کسب و کارهای خانگی برای زنان است که 
طبق مصوبه دیروز، براساس تبصره این بند، بانک 
مرکزی مکلف شــد وثیقه مربوط به این تسهیلات 
را متنوع کند و اشــکال مختلفی را در نظر گیرد تا 
افراد با سهولت بیشــتری قادر به تأمین آن باشند. 
امیدواریم این مصوبات بتواند تسهیلگر مسیر رشد 

و شکوفایی زنان و توسعه مشاغل خانگی باشد.

شایلی قرایی
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تأمین تضامین و وثایق از چالش های توسعه کسب و کارها است

پرداخت تسهیلات ارزان به مشاغل خانگی

کشتار نیست؛ جگر کمیاب است

قیمت کاغذ به تبعیت از بازار جهانی کاهش یافت

پیشنهاد بلژیکی ها برای ساخت مسکن در ایران

خانه های اجاره ای مشکل اصلی مهمان پذیرها و هتل هاست

دولت قانون مالیات هنرمندان و بازیگران را اجرایی کند

ابزار توسعه مشاغل خانگی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

مسأله مشاغل خانگی در بسیاری از دولت های گذشــته مطرح شده، اما برنامه ریزی و سیاستگذاری 
متناسب با ظرفیت های این بخش از اشتغال در دهه های گذشــته مورد بی توجهی قرار گرفته است. 
در واقع حمایت از مشاغل خانگی و توسعه  این نوع اشتغال در قالب هدفگذاری های دولتی در برخی 
دوره های پیشین انجام نشده و بیشتر این موضوع در اظهارات و رسانه ها مطرح و کار اساسی و اصولی 

در این حوزه کمتر انجام شده است.
با توجه به نبود آمار دقیق در حوزه مشــاغل خانگی، داده های مطرح شده در این حوزه بیشتر جنبه 
حدس و گمان داشته و قابل استناد نبوده و میزان سهم ارائه شده در قالب مشاغل خانگی در بازار کار 
کشور از دقت بالایی برخوردار نیست. در شرایطی که بازار کار رسمی تحت تأثیر چالش ها و مشکلات 
اقتصادی قرار گرفته، فعالیت طبیعی این حوزه با چالش مواجه و مــا نیز افزایش نرخ تورم و بیکاری 
را شاهد هستیم، رشد فعالیت مشاغل خانگی اتفاق افتاده اســت. در این وضعیت به صورت طبیعی، 
صحنه کار و فعالیت برای توسعه مشاغلی از جنس اشتغال خانگی بیشتر فراهم خواهد شد. در صورت 
هوشمندی بازار کار و نمود آن در برنامه های مدیران و دستگاه های دولتی از ظرفیت مشاغل خانگی 
نهایت بهره مندی صورت گرفته و با حمایت های دولتی، بخشی از مشکلات این بخش حل خواهد شد.
اکنون نیز به دلیل مشکلات مرتبط با بیکاری، افزایش هزینه های حوزه تولید و کاهش قدرت خرید 
اقشار مختلف، فرصت مناسبی برای حمایت از شاغلان حوزه مشــاغل خانگی و اقشار دیگری مانند 
دستفروشان و توسعه کار آنها فراهم شده است. بیشتر میزان فعالیت حوزه مشاغل خانگی مرتبط با 
شاغلان ساکن شــهرها بوده و دلیل آن بازار تولیدات اینگونه مشاغل در محیط های شهری است. به 
عبارتی به دلیل امکان عرضه گسترده محصولات مشاغل خانگی در شهرها، زمینه توسعه فعالیت های 

مربوط به این بخش در شهرها فراهم آمده است.
در مشاغل خانگی عمدتاً به حوزه فعالیت های هنری و صنایع دستی پرداخته شده که به شرط بسترهای 
مهیا در حوزه گردشگری و مسافرت های داخلی، امکان رشد این مشاغل و عرضه محولات ناشی از این 

فعالیت ها وجود داشته و در غیر این صورت زمینه فعالیت آنها با مخاطره مواجه می شود.
به عبارتی، یکی از عوامل اساسی در رشد و توسعه مشاغل خانگی، توسعه پذیرش گردشگر و افزایش 
مسافرت های مردمی در داخل کشور است که در صورت ارتقاء قدرت خرید و جنب و جوش اجتماعی 
این امر نیز ممکن می شود. دولت ها باید زمینه توســعه بازاریابی و ایجاد بسترهای عرضه محصولات 
تولیدی فعالیت ها و اشتغال خانگی را فراهم کنند. در این شرایط زمینه ارتقاء و توسعه اشتغال در این 

حوزه نیز مهیا خواهد شد.
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فناوری و 
اطلاعات

ارائه سوابق خودرو از طریق سکوی مورد تایید وزارت ارتباطات
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت:دستگاه ها مکلف شدند زیرساخت های لازم برای 

ارائه کلیه سوابق خودروها را از طریق سکوهای مورد تایید وزارت ارتباطات فراهم کنند.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی ویراستی گفت: در 

جلسه امروز دولت، آئین نامه »جز ۴ بند ک تبصره ۱۰ قانون بودجه« به تصویب رسید.
دستگاه های ذیربط مکلف شدند که زیرساخت های لازم برای ارائه کلیه سوابق خودروها 
)نقل و انتقال، تصادفات، معاینه، گارانتی و…( را از طریق سکوهای مورد تأیید وزارت 

ارتباطات با رضایت طرفین معامله فراهم کنند.

گوگل در هند لپ تاپ تولید می کند
گوگل برای توسعه فعالیت تولید در هند، تولید لپ تاپ های کروم بوک در این کشور را آغاز 
خواهد کرد. ساندار پیچای، مدیرعامل آلفابت )شرکت مادر گوگل( در پستی در »ایکس« 
)توییتر سابق( گفت: گوگل با همکاری شرکت هیولت پاکارد )HP(، لپ تاپ های کروم 

بوک را در هند تولید می کند.
این اقدام کمک می کند عرضه در هنــد را افزایش داده و با رایانه های ویندوز ســاخت 
شرکت هایی نظیر دل تکنولوژی و ایسوزتکِ کامپیوتر، رقابت موثرتری داشته باشد. این 
یک پیروزی دیگر برای برنامه دو میلیارد دلاری نارندرا مودی، نخست وزیر هند است تا 
شرکت های بزرگ فناوری را ترغیب کند پایگاه های تولید خود را در این کشور دایر کنند.

هند که جمعیتی بالغ بر یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون نفر دارد، به دنبال توسعه بخش تولید 
محصولات الکترونیکی همزمان با تلاش شرکت ها برای متنوع کردن زنجیره تامین خود 

به دلیل رشد تنش های ژئوپلیتیکی میان واشنگتن و پکن است.
تولید بومی به گوگل کمک خواهد کرد عرضه پایــدار در هند را حفظ کرده و از هر گونه 
محدودیت وارداتی، اجتناب کند. لپ تاپ های کروم بوک معمولا قیمت پایین تری داشته 
و حاشیه سود کمتری دارند و از این رو، به اعمال هر گونه تعرفی وارداتی به شدت حساس 
هستند. دهلی نو محدودیت های برنامه ریزی شده برای واردات لپ تاپ، تبلت و سایر سخت 
افزار فناوری اطلاعات را تسهیل کرده و به تولیدکنندگان فرصت داده است فرصت بیشتری 

برای آمادگی در برابر محدودیت های احتمالی داشته باشند.
بر اساس گزارش بلومبرگ، کروم بوک در تاسیسات شرکت فلکس در نزدیکی چنای واقع 
در جنوب هند، ساخته خواهد شد. شرکت HP از سال ۲۰۲۰ در این تاسیسات، لپ تاپ 
و رایانه رومیزی تولید کرده است. تولید لپ تاپ های کروم بوک از دوم اکتبر آغاز شده و 

مشتری اصلی این محصول، بخش آموزشی است.

کمک هوش مصنوعی برای دسترسی بهتر به سایت های تحریمی
یکی از مسئولان وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به تازگی از پیاده سازی ساز و کاری 
مبتنی بر هوش مصنوعی جهت اضافه کردن خودکار و لحظه ای سایت های تحریم شده 

خبر داده است.
خدمات اینترنتی و وب سایت هایی که ایران را تحریم کردند یکی از مشکلاتی است که 
کاربران ایرانی، شرکت ها و مجموعه های علمی و تحقیقاتی هر روز از آن آسیب می بینند. 
برخی سایت های مفید به دلایلی دسترسی کاربران ایرانی را محدود، یا به اصطلاح خود، 
ما را تحریم می کنند که این سایت ها و خدمات در زمینه های گوناگون از علم و فناوری، 
تجارت، فناوری اطلاعات و نمونه هایی از این دست هستند که کاربران ایرانی برای فعالیت 
یا کار خود به آن نیاز دارند. بنابر اعلام، امکان دسترسی به سایت های تحریمی با حداکثر 
سرعت، سال گذشته برای کاربران فراهم شد. در این رابطه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با اعلام این خبر گفته بود پیش از این وعده داده بودیم تا مشکل برنامه نویسان و افرادی که 
دسترسی به سایت های تحریم شده را ندارند و این سایت ها توسط غرب فیلتر شده، رفع 
شود که این وعده محقق شده است. به گفته وی بسیاری از این ابزارها و سرویس ها مورد 
نیاز برنامه نویسان، محققان و دانش پژوهان است و در شرایط فعلی، دسترسی با ابزارهای 
فیلتر شکن انجام می شود که هم امنیت آنها را به خطر انداخته و هم سرعت استفاده را کند 
می کند؛ با کمک بخش خصوصی و نخبگان، سرویسی راه اندازی شده است که امکان 

دسترسی به تمام سایت های تحریمی را با حداکثر سرعت فراهم خواهد کرد.
بنابراین این امکانات در سایتی به آدرس online.۴۰۳ در دسترس قرار گرفته است و 
برای  ۲۰۰ سرویس پرکاربرد امکان دسترسی فراهم شده است. بر این اساس دیگر نیازی 

به فیلترشکن وجود دارد و قرار است روز به روز به کیفیت این سرویس افزوده شود.
حال با گذشت چندین ماه و استفاده از این سایت، برخی کاربران درخواست هایی جهت 
بهبود عملکرد آن دارند. به طور مثال به تازگی یک کاربر در یک شبکه اجتماعی داخلی از 
مسئولان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات درخواست کرده است تا تغییری در سیاست 
افزودن به سایت های پشتیبانی شــده در Online .۴۰۳ ایجاد شود چراکه سایت های 
بسیاری پشتیبانی نمی شوند و زمانی که درخواست پشتیبانی می دهند، باید مدت زیادی 
برای پشتیبانی انتظار بکشند. او تأکید می کند که کاربر اکنون به سایت مورد نظر نیاز دارد 
و قرار نیست ماه آینده پس از بررسی و تأیید سامانه کار خود را ادامه دهد. در همین رابطه - 
امیر محمدزاده لاجوردی- رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی- در پاسخ به 
درخواست این کاربر اعلام کرد: در حال پیاده سازی سازوکاری مبتنی بر هوش مصنوعی 

جهت اضافه کردن خودکار و لحظه ای سایت های تحریم شده هستیم.

در آخرین جلسه بررسی کیفیت شبکه ارتباطی کشور 
چه گذشت؟

در راستای بررسی وضعیت کیفیت و ســرعت شبکه ارتباطی و اینترنت کشور، شرکت 
ارتباطات زیرساخت جلســه ای با حضور نمایندگان مجلس و اپراتورهای تلفن همراه 
برگزار کرد. اواخر مرداد سال جاری بود که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات جهت پاسخ 
به سوالات نمایندگان مجلس شورای اسلامی پیرامون سرعت اینترنت به مجلس رفت. 
او در جواب نمایندگان مجلس گفت در دو سال گذشته تلاش گسترده ای برای نوسازی 
زیرساخت های ارتباطی در لایه های مختلف انجام شده است. در چهار لایه دسترسی، 
تجمیع شبکه های استانی و شهری، شبکه مادر مخابراتی و دروازه های ورودی اینترنت به 
کشور اقدامات زیادی انجام شده است. در لایه ورودی اینترنت در دوسال گذشته سعی شده 
منابع ورودی را تنوع بخشیده و میزان اینترنت ورودی را بیش از دوبرابر نیاز کشور تأمین 
کرده اند. وی تأکید کرد که بیش از دو برابر منابع کشور ظرفیت داریم و در لایه هسته مادر از 
ابتدای دولت تا به امروز ۵۰ درصد به ظرفیت شبکه مادر اینترنت کشور با اتکاء به تجهیزات 
۱۰۰ درصد ایرانی افزوده است و تا پایان سال این ظرفیت دو برابر و تا پایان دولت به سه برابر 
خواهد رسید. در نهایت روز ۲۱ شهریورماه چهارمین جلسه بررسی کیفیت شبکه ارتباطی 
کشور به میزبانی مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت و با حضور نمایندگان انجمن 
تجارت الکترونیک تهران، نمایندگان اپراتورهای همراه و ثابت زیر ساخت کیفیت شبکه 
اینترنت کشور در حضور مجتبی توانگر- نماینده مردم تهران، ری، شمیران، اسلامشهر و 
پردیس- در مجلس شورای اسلامی برگزار شد. محمد جعفر پور- رئیس شرکت ارتباطات 
زیرساخت کشور- در این جلســه با تاکید بر اینکه افزایش میزان رضایتمندی کاربران 
اینترنت برای آنها یک اصل به شمار می رود، تصریح کرد: در وزارت ارتباطات، شبانه روزی 

تلاش می کنیم تا اینترنت را با بهترین کیفیت برای مردم فراهم کنیم.
معاون وزیر ارتباطات با اشاره به اینکه اپراتورها و شرکت ارتباطات زیرساخت در این راستا 
در حال ارتقای ظرفیت شبکه ارتباطی هستند، خاطرنشان کرد: در روزهای گذشته نیز 
شرکت ارتباطات زیرساخت ارتقاء و جایگزینی تجهیزات را در ساعات کم ترافیک شبانه 

روز )down time( آغاز کرده است.
توانگر نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی نیز در ابتدای این جلسه با تقدیر از 
ابتکار وزارت ارتباطات برای برگزاری جلسات هم اندیشی و تببین کیفیت شبکه ارتباطی 
گفت: بر اساس سوالی که از وزیر ارتباطات مطرح کردیم، درباره اختلالات در شبکه ارتباطی 
مباحثی مطرح شد که بر پایه آن مقرر شد از این پس با حضور فعالان صنف و اعضای انجمن 

تجارت الکترونیک در جلسات هفتگی اقدام به ابهام زدایی شود.

اخبار

دستیار معاون علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور گفــت: بــه مدت ۲ 
سال با مشــارکت استانداری 
خراســان جنوبــی، بســته 
۲۰ هزار میلیــارد ریالی برای حمایت هــای قانونی از 
فعالیت های دانش بنیان این اســتان فعال خواهد بود. 
محمدجواد صدری مهر، در ستاد توسعه اقتصاد دانش 
بنیان خراســان جنوبی اظهار کرد: اگر چه زیست بوم 
فناوری در خراســان جنوبی نسبت به سایر استان های 
کشور عقب ماندگی هایی دارد اما استعدادهای خدادادی 
و سرمایه های بی نظیر در این استان وجود دارد که این 
امر، نویدبخش یک حرکت پرسرعت در آینده کوتاه مدت 

خراسان جنوبی خواهد بود.
 وی افزود: مدیریت این حمایت ها بر عهده استان است 
و هر ۶ ماه یکبار از طرف معاونت علمی و فناوری رئیس 
جمهور ارزشــیابی خواهد شد. دســتیار معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور بیان کرد: 
امروز در ستاد توســعه اقتصادی دانش بنیان خراسان 
جنوبی توافقی شد که مدیریت رشد فعالیت های دانش 
بنیان را خود استانداری خراسان جنوبی بر عهده بگیرد 
و ما به عنوان معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری 

سیاست گذاری و حمایت های لازم را داشته باشیم.
صدری مهر افزود: باید طرح های دانش بنیان خراســان 
جنوبی به مرحله تجاری سازی و صنعتی سازی برسد که 
وصل آنها به صنعت از مهم ترین اقداماتی است که در ۲ 
سال آینده دنبال خواهد شد تا مردم طعم شیرین فناوری 
را در اقتصاد استان بچشند. رضا اسدی فر، معاون توسعه 
شرکت های دانش بنیان معاونت علمی ریاست جمهوری 
نیز گفت: بر اساس ارزیابی جدید، ۹۰ درصد شرکت های 

دانش بنیان خراسان جنوبی نوپا هستند.
وی بیان کرد: در نظام جدید دانش بنیان، شرکت ها به 
سه دسته »نوپا«، »نوآور« و »فناور« تقسیم می شوند. 
ملاک تفکیک این شرکت ها، وسعت و میزان فروش آن ها 
است؛ به این معنا که اگر در آخرین سال مالی فروش کل 
شــرکت دانش بنیان، کمتر از ۵۰ میلیارد ریال باشــد، 
»نوپا« محسوب می شود که تقریبا ۸۰ درصد شرکت ها 

در این دسته هستند.

اسدی فر یادآور شد: در نظام جدید ارزیابی آنچه اهمیت 
دارد، برنامه رشد اســت و باید ســالانه بر اساس چند 
شاخص مشخص اعم از میزان »تولید« یا تعداد »نیروی 
انسانی« ســیر رشــد خود را ارائه کند. وی بیان کرد: 
هدفی که در این نظام جدید پیگیری می شــود، کمک 
به شــرکت های دانش بنیان نوپا برای جذب سرمایه و 
سرمایه گذاری شــرکت های دانش بنیان فناور و نوآور 
در شرکت های نوپا است که طی آن هم شرکت های نوپا 
می توانند سرمایه و گردش مالی خود را گسترش دهند 
و هم شرکت های فناور و نوآور، سهم دانش بنیان خود 

را بیشتر کنند.
اســدی فر بیان کرد: صندوق پژوهش و فناوری باید بار 
تامین مالی شــرکت های دانش بنیــان را تامین کند و 
صندوق های استانی باید ســرمایه آنان به ۶۰۰ میلیارد 
ریال برســد و باید با هر فرمولی این اقدام انجام شود در 

غیر این صورت، صندوق استان لغو مجوز خواهد شد.
جواد اشــرفی، معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
خراسان جنوبی نیز گفت: در حوزه حمایت مالی از شرکت 
دانش بنیان دچار مشکلات و محدودیت هایی هستیم که 
باید حمایت از شــرکت های دانش بنیان استان از مرکز 
افزایش یابد. وی با اشاره به امضای تفاهم نامه همکاری 
مشترک بین معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری و استانداری خراسان جنوبی در آینده 
نزدیک، اظهار کرد: در قالب تحقق اهداف این تفاهم نامه، 
طرح های پیشنهادی خوبی در خراسان جنوبی داریم که 
باید با حمایت مالی از این طرح ها، گامی مهمی در راستای 

توسعه اقتصادی استان برداشته شود.
اشرفی با بیان اینکه سرمایه صندوق پژوهش و فناوری 
استان ضعیف و حدود ۳۰ میلیارد ریال است که انتظار 
داریم در تامین منابع مالی این صندوق بیش از گذشته 
حمایت شود، افزود: برای اســتقرار شرکت های دانش 

بنیان در حوزه زیرساخت ها دچار مشکل هستیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان جنوبی 
با بیان اینکه ســاختمان نیمه تمام پارک علم و فناوری 
استان باید با حمایت های مختلف هرچه سریع تر تکمیل 
شود، تصریح کرد: ۴۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل 
پارک و علم و فناوری در ســال مالی گذشته تخصیص 

یافته است.
اشرفی گفت: معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور با 
توجه به استیجاری بودن پارک علم و فناوری، در زمینه 
تکمیل این پروژه مهم استان را کمک کند. وی از اداره 

کل امور مالیاتی خراســان جنوبی خواست در دریافت 
مالیات همراهی بیشتری با شــرکت های دانش بنیان 
داشته باشد. اشرفی خواســتار در نظر گرفتن کارگزار 
بومی در راستای ارزیابی و تســهیل فرآیند مجوزهای 
شرکت های دانش بنیان خراســان جنوبی شد و گفت: 
همچنین باید فرایند صدور مجوز خانه خلاق اســتان 

تسهیل شود.
وی با بیان اینکه کشاورزی، معدن و گردشگری را از جمله 
پیشران های اصلی توسعه اقتصادی خراسان جنوبی ذکر 
کرد و گفت: مولفه ها و حوزه های حمایتی از جمله آتی، مرز 

و انرژی این پیشران های اصلی را حمایت می کنند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان جنوبی 
بیان کرد: باید شرکت های دانش بنیان در راستای ارزش 
افزوده محصولات راهبردی اســتان از جمله زرشــک، 
زعفران و عناب و ســنگ های قیمتــی و نیمه قیمتی 
و ظرفیت هــای معدنــی ورود کنند و مســائل ما را در 

زمینه های مختلف حل و فصل کنند.
محمدحســن مجیدی، رییس پارک علــم و فناوری 
خراسان جنوبی نیز گفت: در خراسان جنوبی ۵۶ شرکت 
دانش بنیان داریم که ۴۲ شرکت در پارک علم و فناوری 
مستقر هســتند. وی یادآور شــد: پارک و علم فناوری 
خراسان در سال ۱۳۹۰ تاسیس شده و چهار مرکز رشد 

زیر نظر پارک فعالیت دارند.
سیدمحمدحسین سید کاشی، رئیس جهاددانشگاهی 
خراسان  جنوبی، نیز در این جلســه با اشاره به اقدامات 
دانش بنیان جهاددانشگاهی، اظهار کرد: رسالت گیاهان 

دارویی و محصولات استراتژیک برعهده جهاددانشگاهی 
بوده و براین اساس ساخت مجتمع تحقیقات و دهکده 

گردشگری و سلامت گیاهان دارویی استان آغاز شد.
وی با بیــان اینکه طرح هــای تحقیقاتی و پژوهشــی 
کاربردی بسیاری انجام شده اســت، افزود: حدود ۱۲ 
طرح کاربردی پیشنهاد دادیم که دارای سبقه پژوهشی 
دانشی بودند. رئیس جهاددانشگاهی خراسان  جنوبی با 
اشاره به قابلیت اجراداشــتن طرح ها، ادامه داد: احداث 
گلخانه تحقیقاتی نشــا و بذر گیاهان دارویی اســتان، 
تکمیل ســوله فرآوری محصولات فراسودمند از جمله 

مواردی است که باید به آن پرداخت.
سیدکاشــی اظهار کرد: در جهاددانشگاهی بیش از ۱7 
محصول را تولید کردیم کــه ۱۲ محصول ثبت اختراع 
شــدند که در صورت حمایت ویژه برای تولید صنعتی 
می توانیم این محصولات را به مــردم عرضه کنیم. وی 
با بیان اینکه جای آزمایشــگاه مرجــع گیاهان دارویی 
ومواد غذایی در استان خالی است، تصریح کرد: از جمله 
طرح های مهم و کاربردی، تولید کیت تشخیص تقلب 
زعفران است که می تواند بسیار کمک کننده باشد. رئیس 
جهاددانشگاهی خراسان  جنوبی بیان کرد: این موارد از 
جمله طرح هایی است که بخش های عمده آن را پیش 

رفتیم و به دنبال رنجیره ارزش افزوده هستیم.
نمایشــگاه مانایی  )شــرکت های دانش بنیان، نوآور و 
خلاق( نیز امروز با حضور دستیار معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش  بنیان رئیس جمهور در مرکز مانا دانشگاه 

بیرجند افتتاح شد.

بسته ۲۰ هزار میلیاردی حمایت از دانش بنیان های خراسان جنوبی فعال شد

حمایت از تجاری سازی طرح های دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

فراخوان شناســایی شــرکت هــا و مجموعــه های 
دانش بنیــان و فناور به منظور تکمیــل چرخه تکثیر 
لارو مورد نیاز مزارع پرورش میگو منتشــر شــد. به 
گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، اســتان گلســتان یکی از ۵ پنج 
استان اصلی فعال کشــور در زمینه تولید میگو بوده 
که بیــش از ۱۰۰ مزرعــه ۲۰ هکتــاری در آن فعال 
 است و ســالانه حدود ۲۰۰۰ تن میگو در این استان 

تولید می شود.
در برنامه ریزی های صورت گرفته برای توسعه صنعت 
میگو در استان گلستان، افزایش سطح زیر کشت به ۱۰ 

هزار هکتار برنامه ریزی شده است.

سایت گمیشان از جهات مختلفی مورد توجه سرمایه 
گذاران بخش میگو قرار دارد: با توجه به ویژگی های آب 
منطقه، در شــرایط مدیریتی و با نهاده مشابه ضریب 
تبدیل غذایی تولید در این ســایت از ســایر سایت ها 
پایین تر است. این سایت نزدیک ترین سایت کشور به 
استان تهران می باشــد. این سایت یکی از جدیدترین 
سایت های کشــور است که در ســاخت آن تجربیات 
بدســت آمده در ســایت های قبلی به کار گرفته شده 

است.
علی رغم ظرفیت هایی که در ســایت گمیشان وجود 
دارد کامل نبــودن چرخه تکثیر در این اســتان یکی 
از موانــع پیش روی توســعه میگوپروری می باشــد. 

عمده لارو مــورد نیــاز این اســتان از اســتان های 
جنوبی کشــور تامین می شــود که علاوه بــر هزینه 
بالای انتقال لارو ســبب بروز تلفات در مسیر، کاهش 
 ایمنــی زیســتی مــزارع و پیچیدگی هــای اجرایی 

و مدیریتی می گردد.
خلاصه چالش فنی: براســاس بررسی های انجام شده 
توســط متخصصین حوزه تکثیر برای تکمیل چرخه 
تکثیر در این استان لازم است با روشی اقتصادی، آب 
ورودی به مراکز تکثیر مناسب سازی شود. به این منظور 
لازم است میزان یون های ســدیم، کلسیم، منیزیوم، 
پتاسیم و سولفات در بازه مجاز جهت تکثیر قرار گیرد. 
دفتــر برنامه ملی توســعه شــهرک های گلخانه ای و 

شــیلاتی در نظر دارد با همکاری و مشــارکت بخش 
خصوصی نسبت به رفع این چالش در استان گلستان 

اقدام نماید.
از شــرکت های توانمند و دارای سوابق مرتبط دعوت 
می شــود به منظور دریافت RFP، رزومه مرتبط خود 
را تا پایان مهر ماه ۱۴۰۲ از طریق آدرس الکترونیکی 
themakoran@gmail.com به شرکت فناوران 
و آبادگران مکران به عنوان مدیر طرح توسعه زنجیره 
ارزش میگو، ارسال نمایند. تلفن تماس:۹۱۶۹۱۹۱۸-
 themakoran@gmail.com :۰۲۱ آدرس ایمیل
آدرس پستی: میدان فاطمی، ابتدای خیابان جویبار، 

پلاک ۳۹، واحد ۱۳.

خط کاملا بومی و تمام خودکار تولید »لوله  خلاء خون گیری« 
با حضور معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری افتتاح شد. لوله های خلاء خون گیری یکی 
از مهم ترین ابزارها برای نمونه برداری مایعات و خون گیری 
هستند که به دلیل ویژگی هایشان، فرایند کار خون گیری 
را تســهیل و تســریع می کنند. نیاز مبرم حوزه سلامت و 
آزمایشگاهی کشور به این محصول موجب شده که سالیانه 
حجم قابل توجهی از اندوخته های ارزی صرف واردات آن 
شود اما با تلاش و تخصص گروهی از متخصصان دانشگاهی 
فعال در یکی از شرکت های دانش بنیان، خط تولید کاملا 
بومی و تمام خودکار لوله خلأ خون گیری راه اندازی و از این 

پس نیاز کشور با تولیدات ساخت داخل تامین می شود.
متخصصان شــرکت فناوران طب حیان موفق شده اند با 
بهره گیری از دانش و فناوری بومی، خط تولید تمام خودکار 

لوله خلاء خون گیری با ظرفیت تولید ۶۰ میلیون عددی در 
سال را برای اولین بار در کشور و منطقه راه اندازی کنند. این 
خط تولید امروز یکشنبه نهم مهرماه با حضور روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری، منصور انبیاء رییس دانشگاه علم و صنعت، 
جواد مشایخ معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان و میثم فرج 
اللهی رییس مرکز مدیریت طرح های کلان و پیشران معاونت 

علمی، افتتاح و به بهره برداری رسید.
این دستاورد که با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان به مرحله نهایی رسیده است، به دلیل بهره مندی 
از پیشرفته ترین فناوری های روز دنیا، یک دستاورد بزرگ 

برای صنعت تجهیزات پزشکی مصرفی قلمداد می شود.
در حال حاضر سه تولید کننده دیگر در بازار کشور فعالیت 
دارند اما با وجود سرمایه گذاری های سنگین انجام گرفته 

برای تولید این محصول، به علت بومی نبودن فناوری تولید 
و وارداتی بودن خط تولید، همچنان حدود ۹۰درصد از نیاز 
کشور از محل واردات تامین می شود اما با راه اندازی و توسعه 
خط تولید این شــرکت  دانش بنیان، زمینه و ظرفیت های 
لازم برای تامین نیاز حوزه آزمایشگاهی و سلامت از طریق 

تولیدات داخلی فراهم شده است.
نیاز کشور به لوله خلاء خون گیری میانگین ۳۸۰ میلیون 
عدد در سال است که حدود ۴۰ میلیون عدد آن به صورت 
داخلی و مابقی از محل واردات تامین می شود. با راه اندازی فاز 
نخست خط تولید تمام خودکار و بومی شرکت دانش بنیان 
شرکت فناوران طب حیان، امکان تامین ۶۰ میلیون لوله خلأ 

خون گیری کاملاً بومی ایجاد شد.
واردات لوله خلاء خون گیری بیش از ۱۱ میلیون دلار ارزبری 
به دنبال دارد که با تولیدات این شرکت  دانش بنیان، حجم 

واردات کاهش ۳۰ درصدی خواهد داشت. در این خط تولید 
برای نخستین بار در منطقه غرب آسیا از فناوری پوشش دهی 
مواد شیمیایی در لوله ها از نازل های مبتنی بر امواج فراصوت 
استفاده شده است که یک تکنیک منحصر به فرد، کاملاً بومی 
و منطبق با فناوری های روز دنیا به شمار می رود. نازل های 
فراصوت نوعی از نازل های اسپری هستند که از امواج صوتی 
با فرکانس بالا، فراتر از محدودهی شنوایی انسان، برای اتمیزه 

کردن و اسپری محلول ها استفاده می کنند.
این نازل ها جایگزین بسیار مناسبی برای نازل های معمولی 
هستند؛ زیرا به جای استفاده از یک گاز فشــرده، از امواج 
فراصوت جهت اتمیزه کردن ذرات مایع استفاده می کنند. 
در نتیجه اندازه ذراتی که با استفاده از نازل فراصوت به دست 
می آیند بسیار ریزتر و توزیع آن ها بسیار یکنواخت تر از نازل 

های معمولی هستند.

گروهی از محققان دانشــگاه ایالتی پنسیلوانیا وصله 
پوشیدنی جدیدی ابداع کرده اند که با تحلیل عرق فرد 
سلامت او را رصد می کند. این وصله از یک ماده خاص 
ساخته شــده و می تواند گلوکز، pH و دمای بدن در 
عرق را ردیابی و اطلاعات ارزشمندی درباره وضعیت 
بدن انسان فراهم کند. همچنین این ابزار به شناسایی 
و مدیریت بیماری هایــی مانند دیابت کمک می کند. 
به گفته محققان عرق انسان منبعی غنی از نشانگرهای 
زیستی است. این موارد نشان دهنده وضعیت سلامت 

یا بیماری در بدن هستند.
امــا رصــد نشــانگرها در عرق بــدن کار ســاده ای 
نیســت زیرا غلظت هــای آنهــا مختلف اســت و با 
توجــه بــه عوامل مختلفــی ماننــد تمریــن، رژیم 

غذایی و محیــط اطراف تغییــر می کند. از ســوی 
دیگر حســگرهای پیشــین عرق با محدودیت هایی 
 مانند حساســیت انــدک، ســطح تمــاس و ثبات 

کم روبرو هستند.
محققان برای غلبه بر این چالش ها از یک ماده نوین به 
 LIG .استفاده کردند )LIG(نام گرافن القا شده با لیزر
یک ماده انعطاف پذیر است که به آسانی و از اتم های 
کربن با آرایش کندوی عسل تهیه می شود. محققان 
LIG را با یک شبکه ۳ بعدی از آلیاژ طلا و نقره و مواد نانو 
کامپوزیت کربن محور تقویت کردند که این امر ویژگی 
های رسانایی و مقاومت اکسیداسیون و تراکم ماده را 

بیشتر کرد.
LIG اصلاح شــده می تواند با بررســی اکسیداسیون 

گلوکز موجود در عرق، سطح این نشانگر بدن را بسنجد. 
فرایند اکسیداســیون جریان برق یا تغییری احتمالی 
در نسبت غلظت گلوکز ایجاد می کند. همچنین این 
ماده می تواند ســطح pH در عرق را بــا اندازه گیری 
یون هــای هیــدروژن در محلول بســنجد. محققان 
حسگرهای گلوکز و pH را با یک حسگر دیگر مبتنی 
بر LIG ترکیب کردنــد که قادر به انــدازه گیری دما 
در عرق بدن اســت. در مرحله بعد آنها حســگرهای 
مذکــور را در یک لایه میکروســیال انعطــاف پذیر 
 یکپارچه کردند که قادر بــود عرق را نمونه گیری کند

 و بسنجد.
محققان وصله پوشیدنی را با چسباندن حسگر و لایه 
میکروسیال به یک زیرلایه انعطاف پذیر تکمیل کردند. 

این وصله به اندازه دو تمبر پســتی است و می توان با 
چسب نواری آن را روی پوست چسباند. وصله مذکور 
می تواند برای تحلیل و رصــد واقعی داده ها، آنها را به 
طور بی سیم به یک رایانه یا دستگاه موبایل منتقل کند.
به گفته پژوهشــگران این وصله اطلاعات ارزشمندی 
درباره سلامت انســان فراهم و به تشخیص و مدیریت 
بیماری هایی مانند دیابــت کمک می کند. همچنین 
می توان با انجــام اصلاحاتی، به وصلــه این قابلیت را 
داد تا نشانگرهای زیستی دیگر در عرق مانند هرمون 
ها، الکترولیت ها و متابولیست های بدن را رصد کند. 
نشــانگرهای مذکور اطلاعاتی دربــاره وجوه مختلف 
سلامتی مانند میزان استرس، آب بدن، مواد مغذی و 

متابولیسم را فراهم کند.

فراخوان شناسایی شرکت های دانش بنیان برای تکمیل چرخه تکثیر میگو

افتتاح خط تولید کاملا بومی »لوله خلاء خون گیری« 

گجتی که با رصد عرق سلامت انسان را رصد می کند



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2874  چهار شنبه 12 مهر ماه

سبکزندگي

خريد شــب عيد همواره يكي از چندين دغدغه مردم  در 
روزهای آخر اسفند است و خريد لباس و منسوجات  بخش 
عمده خريد های شب عيد است. در كنار نو شدن لباس ها 
،خريد لباس بــراي قلب دوم بدن يعني پا بيشــتر از باقي 
پوشاك اهميت دارد. پوشيدن كفش هاي شيك و مجلسي و 
خريد كفش هاي مناسب براي  خيلی ها اهميت دارد. چه كفشي با چه قيمت و امكاناتي 
مناسب تر است؟ چرا كفش و كيف چرم اينقدر گران است؟ مردم براي خريد شب عيد 

بايد چه ميزان از بودجه خود را صرف خريد كفش كنند؟ 
اين ها همگي سوالاتي است كه مي تواند با يافتن پاسخ آن گامي رو به جلو براي خريد 

كالاي مناسب مشتريان باشد. 
ايران با پيشينه ســه هزار ســاله در تهيه لباس و كفش، نخســتين و قديمي ترين 
توليدكننده محصولات چرمي  در جهان بوده اســت. بيش از 90 ســال از تاسيس 
نخســتين كارخانجــات توليد چــرم در شــهرهاي همــدان و تبريــز مي گذرد 
و توليد صنعتي كفش نيز قدمتي 50 ســاله در كشــورمان دارد. البتــه اين كالاي 
لوكس و نســبتا گران هم اكنون در سراســر جهان مشــتريان خاص خود را دارد و 
برندهاي بزرگــي كماكان از چرم براي توليد محصولات شــان اســتفاده مي كنند. 
 اما به دلايلــي ايران هنوز نتوانســته در اين صنعــت- هنر به جايگاهي برســد كه 

در خور آن است. 
 

  زيره خوب يعني راحتي پا
»اكثر زيره هايي كه در ايران مورد اســتفاده قرار مي گيرد از مــواد ضايعاتي، پي يو يا 
پي وي سي تهيه مي شود كه از كيفيت پاييني برخوردارند. حتي اروپا واردات كفش هاي 
چيني با زيره پي وي سي را ممنوع اعلام كرده است.« اين جمله را يكي از توليدكنندگان 
كفش چرمي مي گويد و مي افزايد: »70 درصد راحتي پا به زيره كفش مربوط مي شود. 
زيره اي مناسب است كه با متريالي خوب و بر مبناي حالت هاي پا ساخته شده باشد. 
99 درصد زيره هايي كه در بازار ايران به نام طبي به فروش مي رسد، غيرواقعي است 
و وجود مواد ژله اي روي پاشنه زيره دليل طبي بودنش نيست كه پا را نيز به هر طرف 

انعطاف مي دهد.« 
»رسول فر« قيمت كيف هايش را بسته به ميزان مواد به كار رفته بين 100 تا 250 هزار 
تومان عنوان مي كند و عمر يك كيف چرمي  زنانه را به شرط برخورداري از جنس خوب 
و نگهداري مناسب بيش از 5 سال مي داند. وي ذائقه مردم را براي استفاده از محصولات 
چرم رو به افزايش مي داند و مي گويد: »استفاده از واكس يا روغن زيتون به طور مرتب 

روي كيف به ماندگاري و دوام آن كمك مي كند.« 
اين توليدكننده، بزرگ ترين مشكل عقب ماندگي صنعت كيف و كفش ايران نسبت به 
كشورهاي پيشرفته همچون ايتاليا، فرانسه و تركيه را مربوط به ضعف در قالب سازي و 
تكنولوژي موجود در ايران مي داند و معتقد است با رفع اين دو مشكل قطعا به جايگاه 

خوبي در بازارهاي جهاني خواهيم رسيد. 

  صنعتي جامانده از تكنولوژي
محســن بهشــتيان، جوان 30 ســاله اي اســت كــه همراه بــا بــرادرش از 
كودكي حرفــه پدرشــان را دنبال مي كنــد؛ حرفــه اي كه ســال ها پيش در 
 يكي از محله هاي اصفهان با كفاشــي كوچكي آغاز شــد و اينك با 8 شــعبه و 
150 كارمنــد و كارگــر بــه شــيوه اي صنعتــي و علمي  بــه توليــد كيف و 
كفــش چرمــي  مي پردازنــد. وي مي گويــد: »بــراي توليد كفــش معمولا از 
3 نوع چرم گاوي، بزي و شــتري اســتفاده مي شــود. كفش هاي مردانه حتما 
بايــد از چــرم گاوي تهيه شــوند چراكــه هم ضخامــت بيشــتري دارد و هم 
 محكم تر اســت و بــراي آقايــان كــه وزن بالاتري دارند، مناســب تر اســت.
 براي كفش هاي زنانه هم از چرم گاوي با ضخامت كمتر و هم از چرم بزي به دليل 
ظرافتش استفاده مي شود. چرم شتري نيز در قسمت زيرين كفش مانند آستر و كفي 
كاربرد دارد. برخلاف چرم مصنوعي كه عرق را به خود پا برمي گرداند، كفش چرم 
طبيعي عرق پا را دفع و از ايجاد بو و قارچ هاي پوستي در پا جلوگيري مي كند.« وي 
مي افزايد: » يك كفش خوب بايد از قالبي استاندارد، ارتفاع سقفي مناسب  و متريالي 
درجه يك برخوردار باشد. هم اكنون صنعت كفش در دنيا از نظر مدل و تنوع به رشد 
بالايي رسيده است كه ناشي از تكنولوژي هاي جديد است. هرچند در سال هاي اخير 
برخي از توليدكنندگان ايراني نيز با واردكردن ماشين آلات جديــد پالـــكشي، 
دستگاه هاي تزريق، قالب و... به سمت اين تكنولوژي ها در حــركــتند اما تا رسيدن 

به جايگاه مطلوب هنوز راه زيادي مانده است.«

  چرم  مصنوعي؛ محصولي متنوع و ارزان
گراني محصولات چرم و نداشتن قدرت خريد بسياري از مردم باعث شده تا محصولي 
جديد به نام چرم صنعتي يا مصنوعي توليد شود كه هم ارزان تر از مشابه طبيعي اش 
است و هم متنوع تر. جواد روحاني يكي از توليدكنندگان چرم مصنوعي درباره اين صنعت 
مي گويد: »تنوع در رنگ، مدل و قيمت يك سومي  چرم مصنوعي نسبت به طبيعي 
بسياري از مردم را به استفاده از آن ترغيب كرده است. برخي از خانم ها ترجيح مي دهند 
به جاي هزينه كردن براي يك كيف چرم، با همان مبلغ سه كيف چرم مصنوعي با رنگ ها 
و مدل هاي متفاوت بخرند و در مناسبت هاي مختلف استفاده كنند. البته خريداران بايد 
در هنگام خريد به اين نكته واقف باشند كه دو نوع چرم مصنوعي وجود دارد كه تشخيص  
آن از يكديگر كمي  سخت است. يك نوع از مواد پي وي سي ساخته مي شود كه جنسي 
سخت دارد و در اثر سرما و گرما خيلي زود ترك مي خورد. نوع دوم از مواد پي يو تهيه 
مي شود كه جنسي نرم دارد و از كيفيتي بالاتر و مقاومت بيشتري برخوردار است. اين 

توليدكننده قيمت كيف هايش را بين 48 تا 64 هزار تومان عنوان مي كند. 

  آموزش، لازمه رشد هر صنعتي
چند سالي است رشته توليد كفش به طور آكادميك در يكي از دانشگاه هاي علمي -
كاربردي تهران به علاقه مندان آموزش داده مي شــود و نخستين فارغ التحصيلانش 

نيز توليدي كيف و كفش راه انداخته اند. محمدنقي ســليمي،  استاد دانشگاه در اين 
رشته مي گويد: » آموزش لازمه ارتقاي ســازماني هر صنعتي است، با پيگيري هاي 
به عمل آمده توســط جامعه صنعت كفش ايران از سال 87 با شــروع به كار دانشگاه 
علمي_ كاربردي توليد كفش، بســياري از مديران و پرســنل كارخانه اي اين صنعت 
فرصتي يافتند تا با تحصيل در اين رشــته به طور علمي  با فرآيند توليد كفش مانند 
 طراحي، كنترل، مديريت، بازرگاني و... در اين حوزه آشــنا و به ارتقاي محصولاتشان 

بپردازند.« 
وي پاپوش را پوشــاكي عنوان مي كند كه چون با كف پا درگير است و با مغز، اعصاب 
و سيســتم گوارش ارتباط دارد، درنتيجه حتما بايد از استاندارد اجباري تبعيت كند. 
اين استاد دانشگاه بهترين ســاعات خريد كفش را پيش از ظهر مي داند و مي گويد: » 
در ســاعات بعدازظهر ابعاد پا به دليل فعاليت روزانه چاق تر مي شود و ساعت مناسبي 
براي خريد كفش نيســت. همچنين در هنگام خريد بايد پاخور كفش مناسب باشد. 
يعني خريدار هر دو لنگ كفش را بپوشد و با آن قدم بزند و احساس راحتي كند. اينكه 
برخي ها كفش تنگ تر مي خرند تا جا باز كند، درواقع بيش از يك باور غلط نيســت. 
 همينطور بايد از فروشنده درباره ويژگي كفش و نوع چرم پرسيد و فاكتور خريد مطالبه 

كرد.«

  افزايش قيمت كيف و كفش چرم به دليل كمبود مواد اوليه
جليل دهقاني، عضــو انجمن صنايع ملي چرم ايران با اشــاره به مشــكلات صنعت 
چرم در كشــور اظهار كرد: يكي از اصلي ترين مشــكلات اين صنعــت، تامين مواد 

اوليه اســت و از آنجا كــه توليد چــرم، مــواد اوليه بســياري را مصــرف مي كند 
 تحريم ايــن مــواد، تاثيــرات زيــادي را در صنعت چــرم و توليد كيــف و كفش 

گذاشته است. 
وي ادامه داد: اين مساله موجب شده كارخانه هاي چرم سازي از مواد اوليه دسته دوم در 
توليد چرم استفاده كنند و اين موضوع مشكلات زيادي را در صنعت چرم ايجاد كرده 

است. 
دهقاني با اشــاره به كمبود پوســت گاو در كشــور اظهار كرد: چــرم گاوي كه از آن 
 به عنوان چرم ســنگين ياد مي شــود، حدود 60 درصد آن در داخل كشــور تامين 

مي شود. 
عضو انجمن صنايع ملي چرم ايران با بيان اينكه واردات چرم اصلا مقرون به صرفه نيست، 
گفت: به دليل قيمت بالاي دلار اين مساله به هيچ عنوان به نفع خريداران و توليدكنندگان 

نيست چراكه اين امر قيمت چرم را چندين برابر مي كند. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر كارخانه هاي چرم تنها با 35 درصد ظرفيت كار مي كنند، 

افزود: اين مساله تاثير مستقيمي بر قيمت چرم مي گذارد. 
دهقاني قيمت تمام شــده يك كفش زنانه از چــرم طبيعي را 38 هــزار تومان تنها 
براي چــرم مصرفي آن عنــوان و اظهار كــرد: با توجه بــه اينكه دســت دوزها تنها 
از چرم طبيعي اســتفاده مي كنند، قيمت چرم بســته به نوع كيفيــت آن افزايش 
مي يابد.  وي يكي ديگر از مشــكلات موجــود در صنعت چرم ســازي را نبود فضاي 
 آموزشــي عنوان و اظهار كــرد: براي ايــن صنعت هيــچ دوره دانشــگاهي وجود

 ندارد. 

»كسب و كار« از  بازار كيف و كفش چرم شب عيد گزارش می دهد

جولانچــرمهایمصنوعی

معاون صنايع دستي ســازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دســتي و گردشگري 
گفــت: متاســفانه اكثــر كالاهــاي 
صنايع دســتي موجود در بــازار كالاي 
قاچاقي هســتند كه اغلــب از مجاري  

غيرقانوني وارد كشور مي شوند. 
بهمن نامورمطلق در آيين افتتاحيه نخستين نمايشگاه »بازاريابي 
صنايع دستي« كه، 2 اسفندماه در هتل سي نور مشهد برگزار شد، 
ضمن بيان اين مطلب اظهار كرد: در اين بين، نهادهاي مسئول و 
مرزداران اقتصادي بايد در اين رابطه به وظايف خود عمل كنند، 
چراكه كالاهاي قاچاق زندگي و سرنوشت   مردم را تحت الشعاع 

قرار مي دهند. 
وي ادامه داد: 100 ميليارد تومان كالاي قاچاق، 10 هزار شــغل 
را از بين مي برد كه اين فاجعه اســت. همچنين 18 ميليارد دلار 
ورودي كالاها در صنعت پوشاك و صنايع دستي به صورت رسمي 
اســت كه در مقابل چندين ميليــارد دلار كالاي قاچاق در بازار 

وجود دارد. 
نامورمطلق خاطرنشان كرد: وجود يك كالاي 10 ميليارد توماني 

قاچاق، درواقع برابر با بيكاري يك ساله يك صنعتگر است. 
معاون صنايع دستي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري تصريح كرد: ترميم دوباره اين اشــتغال امكان پذير 
نيســت و درصورت ترميم زمان زيادي مي بــرد و درواقع محال 

است. با اين حال وضعيت 2 ميليون نفر به مخاطره افتاده  است. 
وي اضافه كرد: در جايي كه يك رقابت شفاف وجود داشته باشد، 
هنرمندان ايراني موفق خواهند شد و در رقابت ناسالم اين هنرمند 

ايراني است كه شكست مي خورد. 
نامورمطلق تصريح كرد: تا زماني كــه نتوانيم مرزهاي اقتصادي 
را بهبود بخشــيم، نمي توانيم اقتصاد مقاومتي را پياده كنيم كه 
اين كار توســط قدرت و كنترل دولت محقــق و در اين صورت 

صنايع دستي نيز مديريت مي شود. 
نامورمطلق با بيان اينكه »بازار زيارتي از بازارهاي مهم معنوي و 
قوميتي ايران محسوب مي شود«، عنوان كرد: به ويژه بازار زيارتي 
مشهد به  عنوان شاخص مطرح مي شــود و براي اينكه وضعيت 
اقتصاد داخل و صنايع و به ويژه صنايع دســتي مورد ارزيابي قرار 

گيرد، حائزاهميت است. 
وي گفت: اگر اين شاخص در نظر گرفته شود، مي توانيم اقرار كنيم 
كه وضعيت اقتصادي صنايع دستي ما مناسب نيست و از كل بازار، 
صنايع دستي سهم ناچيزي را به خود اختصاص داده  و بيشتر اين 

بازار در اختيار ديگر صنايع است. 
معاون صنايع دستي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري خاطرنشــان كرد: بازار زيارتي 500 ميليارد گردش 
مالي دارد كه اين رقم درباره كل فروش صنايع دستي پايين است 
و اگر بحث خوراكي ها كنار گذاشته  شود، در حوزه صنايع پوشاك، 
صنايع دستي، ملزومات، تزئينات داخلي، سجاده، تسبيح و انگشتر 
سهم اين صنايع حدود 5 درصد است كه سهمي بسيار كم است. 

وي اضافه كرد: اين بازار از اين حيث داراي اهميت است كه نه تنها 

بازار اقتصادي اســت، بلكه بازاري معنوي، هويتي و حيثيتي نيز 
به شــمار مي رود و اگر به نحوي درســت در اين مقوله ورود پيدا 
كنيم، مي توانيم با تاثير شــگرفي در هنرمنــدان و نيز وضعيت 

صنايع دستي روبه رو شويم. 
نامورمطلق خاطرنشان كرد: ارزش سوغات زيارتي به ارزش معنوي 
آن اســت و دغدغه پول و ارز وجود دارد اما اين سوغات زيارتي، 
بعضا توسط افرادي تهيه مي شــود كه اعتقادي به زيارت و حتي 

اسلام ندارند. 
وي گفت: وقتي صحبت از صنايع دستي به  ميان مي آيد، به خاطر 
تهيه آن توسط دست انسان داراي ارزش است و به آن كالا حس 
انساني مي دهد و در اين بين، زماني كه انسان مومن در تهيه آن 
نقش داشته باشد، ، حس معنوي ويژه اي به كالا بخشيده مي شود. 
وي تصريح كرد: زماني كه زائر، كالاي چيني و ســاخته دســت 
غيرمســلماني را به زادگاه خود مي برد، ممكن است خيره كننده 
باشد اما عاري از تاثير معنوي است. ما نسبت به بازارهاي زيارتي 
خود تعصب ويژه اي داريم و متعهد هســتيم كه بازارهاي داخلي 

را از آن خود كنيم كه اين رويكرد مي توانــد از بازارهاي زيارتي 
آغاز شود. 

نامورمطلق بــا بيان اينكه »ايــن كار نيازمند گفتمان ســازي و 
فرهنگ ســازي جــدي اســت«، تصريــح كــرد: مي تــوان از 
فروشــندگان و توليدكننــدگان داخلي آغاز كرد كه اســتفاده 
از صنايع دســتي داخلــي ســرلوحه قــرار داده شــود و نهاد 
 روحانيت و رســانه نيز در تحقــق اين شــعار حمايت هاي لازم 

را انجام دهند. 
وي اضافه كــرد: گفتمان نيز بــه  معناي مجموعــه نگرش ها و 
هنجارهاي تثبيت شــده  اســت كه هنجارهاي فعلي متزلزل و 

هنجارهاي مناسب نهادينه و تثبيت شود. 
نامورمطلق خاطرنشــان كرد: اين بازار و به صــورت ويژه تر بازار 
زيارتي حق هنرمندان ايراني است كه دولت در اين زمينه موظف 
است اين حق را برگرداند و بازار زيارتي مشهد نيز به يمن وجود و لطف 
امام رضا )ع( بايد نه تنها موجب شــكوفايي خراسان بلكه موجب 

توسعه بسياري از استان هاي ديگر نيز شود. 

معاون صنايع دســتي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشــگري عنوان كرد: اميدواريم آســتان  قدس رضوي اگر 
مي خواهد زائران با معنويات بسياري به شهر خود برگردند، اين 
موضوع را هدف اصلي خود قرار داده و در اين مقوله ورود پيدا كند 
و حمايت هاي لازم را در زمينه تهيه و توزيع هرچه بهتر كالاهاي 

زيارتي انجام دهد. 
وي عنوان كرد: در رابطه با ايجاد بازار زيارتي شاخص هايي در نظر 
گرفته و انجام شده، نخست اســتعدادها و ظرفيت هاي استان ها 
براي توليد سوغات زيارتي شناسي و نيز نمايشگاهي براي عرضه 

توانمندي هاي موجود هنرمندان برگزار شد. 
نامورمطلــق عنــوان كــرد: همچنين ايجــاد ارتبــاط ميان 
توليدكنندگان و فروشــنده ها كه در اين باره در نظر داريم يك يا 
چند شركت بزرگ شناسايي و فعال شود كه چگونه بتوانيم توزيع 
محصولات را به صورت مناســب و با قيمت كم داشته باشيم كه 

حتي با كالاهاي چيني رقابت شود. 
معاون صنايع دســتي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 

و گردشــگري اظهار كرد: همچنين ســامان دهي و سالم سازي 
بازارهاي استان از كالاهاي چيني بايد انجام شود كه در اين رابطه 
خراسان  رضوي به دليل خواستگاه تمدن بشري از اهميت بسزايي 

برخوردار است. 
وي اضافــه كــرد: بحــث گفتمان ســازي نيــز از ديگــر 
برنامه هايي اســت كــه بخشــي از فعاليــت آســتان قدس و 
نيز اداره ارشــاد محسوب مي شــود كه نيازمند ســوژه آگاهي 
براي شــهروندان اســت كه از صنايع دســتي هنرمندان ايران 
كــه داراي خير و بركت اســت، آگاهي پيدا كننــد كه همه اين 
 رويكردها در برگــزاري هرچه بهتــر بازارهــاي زيارتي مطرح 

مي شود. 
وي در پايــان اظهــار كرد: اگر مشــهد به عنــوان الگوي خوبي 
براي بازپس گيــري اين بازار مطرح شــود، اين الگــو مي تواند 
قابــل تعميم به ديگر اســتان ها باشــد تــا بتوانيم بازگشــت 
 موفقي بــه دوران شــكوفايي اقتصادي خود در صنايع دســتي

 داشته باشيم.

معاون صنايع دستي سازمان ميراث فرهنگي: 

بيشترصنايعدستيموجوددربازارقاچاقهستند
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كار و 
كارآفرین

معاون توســعه روســتايي و مناطق 
محــــــــروم رئيس جمهــوري، از 
تمايل ايــن معاونــت بــراي انعقاد 
قرارداد همكاري با ســازمان آموزش 
فني وحرفه اي براي آموزش روستاييان 
و همچنين پرداخت وام به كارگاه هايي كه در مناطق روستايي 
تاسيس می شود، خبر داد.  سيدابوالحسن رضوي در حاشيه 
بازديد از كارگاه آموزشي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در گفت وگو با »كسب وكار« بيان كرد: مسئولان 
سازمان آموزش فني و حرفه اي بايد مناطق و روستاهايي را كه 
قابليت ايجاد كارگاه هاي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در آن وجود دارد را شناســايي كند تا ما بتوانيم 
براســاس يك برنامه جامع، آموزش هاي بازارمحور را به آنها 

ارائه دهيم. 
وي با بيان اينكه تعريف بازار فــروش براي محصولاتي از اين 
دست از اهميت بســيار زيادي برخوردار است، پيشنهاد كرد: 
با تعريف بازار فروش از سوي ســازمان فني وحرفه اي، با اين 
ســازمان براي آموزش روســتاييان قرارداد همــكاري امضا 
مي كنيم. اين مقام مســئول با بيان اينكه ايــن طرح بايد به 
طرحي ملي بدل شــود، افزود: اگر تعهدات سازمان آموزش 
فني وحرفه اي كشور در اين زمينه شــفاف و مشخص باشد، 
سياســت گذاري هاي مربوط به برگزاري ايــن كارگاه ها را ما 

انجام مي دهيم. 

وام صدميليوني با بهره 12 درصدي
به گزارش »كسب وكار«، وي در جريان بازديد از بنياد توسعه 
كارآفريني و تعاون اســتان تهران و كارگاه تراش سنگ هاي 
قيمتي و نيمه قيمتي نيز گفت: يكي از راه هايي كه مي تواند از 
خام فروشي جلوگيري كند، برگزاري كارگاه هاي آموزشي نظير 
كارگاه آموزش و تراش سنگ است كه با ارزش افزوده بالايي كه 

دارد يك نوع ثروت آفريني است. 
رضوي گفت: در حال حاضر ماده خــام و مصرفي كارآموزان 
اين كارگاه از روستاها تامين شــده و جزو ثروت روستاييان 
اســت و اين ثروت بايد به ســرمايه بزرگي تبديل شود. وي 
ادامه داد: ما اميدواريم كه صاحبان ايــن كارگاه ها با رفتن به 
روستاها، معادن روستايي را فعال تر كنند و در تمام روستاها 

كارگاه هاي آموزش اشــتغالزا داير شــود.  اين مقام مسئول 
از حمايت مالي كارآمــوزان و كارآفرينان كســب و كارهاي 
روســتايي خبر داد و گفت: كارگاه هايي كه به روستاها برده 
شــوند از حمايت مالي ويژه دولت بهره مند مي شوند. رضوي 
افزود: اگر كارگاه توليدي به شــكل فردي در روستاها ايجاد 
و به ارزش افزوده منجر شــود، تا ســقف صدميليون تومان 
 وام با بهــره 12 درصــد از طريق صندوق مهــر امام رضا )ع( 

دريافت مي كند. 
وي با بيان اينكه اين وام درصورتي كه واحد توليدي در روستا 
باقي بماند به آن تعلــق مي گيرد، گفت: از هر نوع اشــتغالي 
كه در روستاها ايجاد شــود چه در قالب فردي و چه در قالب 
شــركت هاي ســهامي خاص كوچك پنج نفره و 10 نفره، با 
اختصاص وام و تســهيلات بانكي حمايــت مي كنيم. رضوي 
ادامه داد: چنانچه راه اندازي كارگاه هاي توليدي در روستاها 
به شكل مشاركتي و براي مثال در قالب شركت تعاوني باشد 
و به شغل پايدار منجر شــود، وام با كارمزد چهاردرصد به آنها 

تعلق مي گيرد. 
اين مقام مسئول گفت: دولت پنج برابر آورده روستايياني كه 
به شكل مشاركتي كســب و كار راه اندازي كنند وام مي دهد. 
وي همچنين گفت كــه در مناطق مرزي اگــر ميزان آورده 
روستاييان 15 درصد باشــد، دولت 85 درصد مابقي را بدون 

دريافت كوچك ترين كارمزد تامين مي كند. 

پررنگ تر شدن اقتصاد غيرنفتي
 مديركل ســازمان فني وحرفه اي تهران نيز در حاشــيه اين 
بازديد با بيان اينكه ســنگ هاي قيمتــي و نيمه قيمتي 20 
درصد از معادن ما را تشكيل مي دهند، به »كسب وكار« گفت: 
داير كردن كارگاه هاي تراش اينگونه سنگ ها با نيم نگاهي به 
توسعه اشــتغال مولد و پايدار مي تواند اقتصاد غيرنفتي ايران 
را پررنگ تر كند و به افزايش توليد ملي در بازارهاي داخلي و 
بين المللي منجر شود. حميدرضا خانپور با بيان اينكه در استان 
تهران حدود چهل آموزشگاه آزاد در بخش تراش سنگ هاي 
قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات وجود دارد، ادامه داد: از پنج 
هزار استاندارد شــغل و شايســتگي، 37 حرفه آن مربوط به 
اين بخش است. وي توســعه آموزش هاي محصول محور اين 
ســازمان را در گرو حمايت ويژه معاونت توســعه روستايي و 

مناطق محروم رياست جمهوري دانست و افزود: با آموزش هاي 
تخصصي كه منجر به توليد مي شــود، كارآفرينان از تضمين 
فروش برخوردار مي شــوند. اين مقام مسئول با بيان اينكه در 
حال حاضر كارآفرينان اين حــوزه تفاهم نامه اي با محوريت 
تضمين فروش امضا كرده اند، اظهار كرد: شبكه هاي صد تا هزار 
نفري را در تهران فعال كرده ايم كه در زمينه تراش سنگ هاي 
قيمتي آموزش مي بينند و يك فرد به عنوان پشــتيبان از آنها 

حمايت مي كند. 

سبقت گرفت داوطلبان آموزش از بودجه سازمان
خانپور با اشاره به اينكه در حال حاضر تعداد داوطلبان فراگيري 
آموزش از بودجه ما بيشــتر اســت، عنوان كرد: اميد داريم 
هشت هزار نفر را در اين زمينه در روستاهاي كشور فعال كنيم. 
به گفته وي براســاس قانون ارائه آموزش به روســتاييان بايد 
با تامين اعتبار خود ســازمان انجام بگيرد.   مديركل آموزش 
فني وحرفه اي استان تهران گفت: تعهد ما آموزش 30 ميليون 
نفر ساعت در استان بوده است اما در حال حاضر به پنجاه ميليون 

نفر در ساعت رسيده است، درنتيجه در حال حاضر ما در خواست 
اعتبار كرده ايم و اگر اين اعتبارها تامين نشود با مشكل مواجه 
مي شــويم. به گفته خانپــور در جريان طرح جديد ســازمان 
آموزش فني وحرفه اي افراد زيادي از روســتاهاي كشــور در 
آموزشگاه هاي تهران در حال فراگيري آموزش هاي مهارتي در 
بخش تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات هستند 
كه پس از گذراندن اين دوره با داير كردن كارگاه هايي در سراسر 

كشور اين افراد به فعاليت هاي خود ادامه مي دهند. 

معاون توسعه روستايي و مناطق محروم رياست جمهوري خبر داد

تسهيلات برای كارگاه هاي روستایي

افراد زيادي هســتند كه هم هنرش را 
دارند و هــم انگيزه اش؛ بــا خود فكر 
مي كنند چندان ســخت نيســت كه 
انگشتر، گردنبند، كيف يا هر اثر هنري 
ديگــري را در خانه بســازند و در بازار 
بفروشند. با همين تصور كار را شــروع مي كنند اما بعد از مدتي 
به خود مي آيند و مي بينند كه »افتاد مشكل ها.« به ويژه كه اين 
روزها به قول معروف دست زياد است و از هر جايي چه مغازه ها و 
بازارچه ها و چه سايت هاي اينترنتي و شبكه هاي اجتماعي مي توان 
صنايع دستي و هنري خريد. بعضي ها در اين رقابت تاب نمي آورند 
و كم كم از صحنه خارج مي شــوند اما در اين ميان كســاني هم 
هستند كه مي مانند و مشتريان خاص خود را مي يابند؛ مشترياني 
كه آنها را به ديگران معرفي مي كنند. كم كم مرحله اي مي رسد كه 
آنها در ميان علاقه مندان به زيورآلات و كيف هاي سنتي شناخته 
مي شوند. الناز رحيمي يكي از اين افراد است؛ دختر 2۹ ساله اي 
كه نقش هنر مي زند بر انگشتر، گردنبند، دستبند، كيف و كفش. 

مهندسي كه هنرمند شد
اين دختر جوان كه مدرك خود را در رشــته آي تي از دانشگاه 
اصفهان گرفته بود، هيچ علاقه اي به رشته خود نداشت و ممكن 
بود اكنون يكي از خيل عظيم دانش آموختگان بيكار باشد اما 
حالا او هم زبان انگليســي درس مي دهد و هم صنايع دستي 
توليد مي كند؛ زيورآلات بدلي مي ســازد و بــر آنها طرح هاي 
مختلف مي زند، كيف هاي پارچه اي و چرمي مي دوزد و روي آنها 
نقاشي مي كند و كفش هاي گيوه شكل را از بازار آماده مي خرد و 
روي آنها طرح هاي مختلفي مي كشد كه عمده آنها را طرح هاي 

سنتي ايران و گل هاي رنگارنگ تشكيل مي دهد. 
به آثارم جان مي دهم

سال ۹1 بود كه الناز صفحه اي را در يكي از شبكه هاي اجتماعي 
گشــود و كارهايش را در آن عرضه كرد. تا پيــش از آن تنها 
اطرافيانش خريدار محصولات او بودند اما اين صفحه ويتريني 

شد براي نمايش هنرش. 
الناز يكي از دلايل موفقيتش را اين مي داند كه در صفحه خود، 
ارتباط خوبي با مخاطبانش برقرار كرده است. او مي گويد: در 
اين صفحه علاوه بر محصولاتم، نقاشي ها و آثار هنري زيبايي را 
كه مي بينم و به آنها علاقه مند مي شوم، به اشتراك مي گذارم. 
گاهي نيز درباره آثار خودم از اعضاي صفحه نظرسنجي مي كنم. 
اين هنرمند جوان مي افزايد: من براي تمام محصولاتم به جاي 
كد، اسم مي گذارم تا شخصيت داشته باشــند و تنها اشيايي 
بي جان به نظر نرســند. عشــق و علاقه اي را كه به آنها دارم با 
اعضاي صفحه در ميان مي گذارم. به اين ترتيب توجه و علاقه 

مخاطبان هم جلب مي شود. 
او اضافــه مي كند: با وجودي كــه بعضي از آثــار و رنگ ها به 
سليقه شخصي ام نزديك تر اســت اما اين نظر را به خريداران 
تحميل نمي كنم و دست آنها را آزاد مي گذارم تا هر رنگي را كه 

خواستند سفارش دهند. 

تكراري نباشيد
الناز وقت زيادي را صرف ديدن آثار هنرمندان بزرگ ايران و دنيا 
مي كند ولي هيچ وقت از آنها ايده مستقيمي نمي گيرد. به گفته 
خودش ديدن آثار هنرمندان ذهن او را پخته مي كند و قدرت 

خلاقيتش را افزاش مي دهد. 
تمام آثار الناز تم شــرقي دارنــد و معمولا با رنگ هاي شــاد 
و طرح هاي پر از رنگ ســاخته مي شــوند اما به نظر خودش 
اين موضوع برگ برنــده اي براي او نيســت چراكه اين روزها 
افراد زيادي آثــاري با تم شــرقي و طرح هاي اصيــل ايراني 
توليد مي كنند. اين دختر جــوان درباره رمــز ماندگاري در 

بازار مي گويــد: كيفيت يكــي از عوامل موفقيت اســت ولي 
كافي نيســت چراكه اكثر توليدكنندگان صنايع دســتي به 
كيفيت محصولاتشــان توجه مي كنند.  ايــن هنرمند جوان 
مي افزايد: مهم خــاص بودن و خلاقيت اســت. شــما براي 
ماندگاري بايــد آثاري را توليد كنيد كه امكان تبديل شــدن 
 به برند را داشته باشند و كاملا شبيه ديگر محصولات موجود 

در بازار نباشند. 
به گفته او تكراري بودن طرح ها باعث مي شود با وجود كيفيت 
خوب محصولات، افراد نتوانند در بازار رقابت دوام آورند و بعد 

از مدتي از مسير خارج شوند. 

آموزش؛ مفيد اما ناكافي 
نكته جالب درباره الناز اين اســت كه او آموزشــي در زمينه 
توليد آثار هنري خود نديده است و با استفاده از سي دي هاي 
آموزشي، مراجعه به ســايت هاي اينترنتي و از طريق آزمون و 
خطا تكنيك كاري خود را پيدا كرده است. او مي گويد: تنها دوره 
آموزشــي  اي كه من گذرانده ام زمان دبيرستان بود كه به يك 
كلاس طراحي ســياه قلم رفتم. هرچند اين دوره پايه طراحي 
من را قوي كرد ولي ارتباط مستقيمي به كاري كه الان انجام 

مي دهم نداشت. 
اين هنرمند جوان آموزش را براي موفقيــت در كار مفيد اما 

ناكافي مي داند و مي افزايد: آموزش مي تواند مســير رسيدن 
به نتيجه مطلوب را كوتاه كند. افــراد مي توانند در دوره هاي 
مختلف آموزشي شركت كنند و براي مثال چرم دوزي، نقاشي 
روي چرم و ساخت زيورآلات را بياموزند ولي اين آموزش ها اگر 
خلاقيت و نوآوري نداشته باشند به آنها كمكي براي موفقيت و 

ماندگاري نمي كند. 
الناز علاقه اي ندارد به ميزان درآمد خود از فروش محصولاتش 
اشاره اي كند اما تاكيد مي كند كه افراد مي توانند از اين طريق 
زندگي خود را بگذرانند و معيشتشان را تامين كنند، البته اگر 

رمز خاص بود و نوآوري را از ياد نبرند. 

گفت وگو با هنرمند ۲۹ ساله اي كه در شغل خانگي خود موفق است

خاص بودن؛ رمز ماندگاري در بازار 
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اصناف

درحالي كــه واردات ميــوه به جز موز 
از مدت ها پيش ممنوع اســت و بر اين 
ممنوعيت بارها تاكيد و تصريح شده است 
اما ميوه هاي خارجي به نحو گسترده اي 
در ميوه فروشــي ها به چشم مي خورد و 
هيچ كس نمي داند اين قاچاق چگونه و از ســوي چه كساني انجام 

مي شود. 
توجه به اين نكته ضروري است كه ميوه كالايي نيست كه از سوي 
مسافر يا كولبرهاي مرزي وارد كشور شود چون ارزش و فسادپذيري 
سريع اين كالا ايجاب مي كند كه در حجم بالا و از سوي كاميون يا 
كانتينرهاي يخچال دار وارد كشور شود. بنابراين واردات ميوه چندان 
قابل مخفي كردن نيست و ادامه عرضه آن در ميوه فروشي ها نشان 
مي دهد قاچاق ميوه به طور دائم بوده و به يك رويه تبديل شده است. 
حال پرسش اينجاست كه با اين ويژگي ها يك چنين قاچاق گسترده 
و عياني چگونه و از سوي چه كساني انجام مي شود؟ آنان كيستند 
كه قابل ردگيري و شناسايي نيستند؟ ظاهرا هيچ كس پاسخ اين 

پرسش را نمي داند. 
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشــان در همين زمينه مي گويد: 
نارنگي پاكستان، انگور شيلي، پرتقال تركيه، پرتقال مصري، تمر 
هندي، گلابي چيني و ليموترش تركيه ازجمله ميوه هايي هستند 

كه به صورت قاچاق وارد كشور مي شوند. 

نظارت چنداني بر قاچاق ميوه نمي شود 
حسين مهاجران اظهار كرد: نظارت چنداني بر قاچاق ميوه نمي شود و 
يكي از مراكز عمده اي كه قاچاق در آنجا صورت مي گيرد بازارچه هاي 
مرزي هستند كه ميوه هاي قاچاق را با تريلي جابه جا مي كنند و در 
گاراژها خريدار و فروشــنده قاچاق همديگر را پيدا مي كنند و اين 
كار صورت مي گيرد. وي بر ضرورت توجه بيشــتر به اين موضوع 

تاكيد كرد. 
مهاجران در بخش ديگري از سخنان خود در گفت وگو با ايسنا، درباره 
تامين پرتقال براي شب عيد گفت: وزارت جهاد كشاورزي در اين 
زمينه ذخيره سازي خوبي انجام داده و معتقد است كه توليد مي تواند 
جوابگوي نيازها باشد. اميدواريم در اين زمينه كمبودي به وجود نيايد 

و هرگونه كمكي نياز باشد، انجام مي دهيم. 

از خريد پرتقال بكاهيد
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشان به مردم توصيه كرد كه با خريد 

كمتر پرتقال و جايگزين  كردن ســيب، در اين رابطه به مسئولان 
كمك كنند تا كمبود يا گراني پرتقال در ايام عيد نداشته باشيم. 

وي بيان كرد: در اين زمينه مي توان به هندوانه شب يلدا اشاره كرد، 
چراكه هندوانه چند هفته قبل از شب يلدا به كيلويي 1800 تومان 
رسيد ولي در ايام شــب يلدا و روزهاي پس از آن به كيلويي 800 
تومان كاهش يافت كه تنها علت اين موضوع امتناع مردم از خريد 
هندوانه بود؛ بنابراين اگر مردم در رابطه با پرتقال چنين كاري كنند 

بسياري از مشكلات حل مي شود. 
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشــان در بخشي از سخنان خود 

گفت: سيب تا حدود 10 روز قبل حتي براي كساني كه اين ميوه 
را انبار مي كردند، سودي نداشت ولي حدود 10 روزي است كه بازار 
اين ميوه رشد كرده و خريد آن زياد شده كه دليل اين امر جايگزيني 
سيب به جاي پرتقال است.  مهاجران گفت: كيوي به دليل كم  شدن 
صادراتش، به ميزان زيادي وجود دارد و خريد آن نيز مناسب است. 

تمام ميوه هاي لوكس به جز موز در بازار قاچاق است
اين در حاليست كه رئيس كميسيون كشاورزي اتاق بازرگاني تهران 
با استناد به پاسخ وزارت جهاد كشاورزي نيز مي گويد: اين وزارتخانه 

اعلام كرده هيچ گونه مجوزي براي واردات ميوه نداده و به غير از موز، 
تمام ميوه هاي لوكس به صورت قاچاق وارد كشور شده است. 

شاهرخ ظهيري در پاسخ به اينكه اتاق بازرگاني چه پيگيري هايي 
براي واردات ميوه هاي لوكس به ميوه فروشي ها كرده درحالي كه 
بسياري از ميوه هاي توليد داخل روي دست كشاورزان مانده است، 
اين گونه پاســخ داد كه بارها درباره ورود بي رويه ميوه هاي لوكس 
تذكر داده ايم.   وي افزود: طي آخرين بار كه از وزير جهاد كشاورزي 
سوال كرديم كه اين ميوه ها چگونه مجوز واردات گرفته اند، اينطور 
پاسخ گرفتيم كه وزارت جهاد كشاورزي هيچ گونه مجوزي براي 

واردات ميوه نداده و تمام اين گونه ميوه ها از طريق قاچاق وارد كشور 
شده اســت.  وي تصريح كرد: ما هم در اين زمينه مشكل داريم و 
نمي دانيم چگونه بايد با مساله برخورد كرد كه به راحتي قاچاق وارد 
كشور مي شود و آب از آب تكان نمي خورد. ظهيري با تاكيد بر اينكه 
طبق اعلام رسمي به جز موز كه در كشور كشت نمي شود، هيچ گونه 
ميوه ديگري از مبادي قانوني حق واردات ندارد، افزود: در عين حال 
واردات رسمي موز هم در مقابل صادرات برخي از اقلام ميوه مانند 
سيب انجام مي شود تا تعادل بين توليد محصولات كشاورزي و عرضه 

و تقاضا برقرار شود. 

 اسامي ميوه هاي قاچاق اعلام شد

قاچاق میـوه  های لوکس

بحث خدمات پس از فــروش لوازم 
خانگي همــواره از مســائل چالش 
برانگيــز و ايجاد كننــده دغدغــه 
براي مــردم بوده اســت. حتي كار 
به جايي رســيده كه برخــي مراكز 
غيرمجــاز اقدام به چــاپ كارت هاي تقلبــي خدمات پس 
از فروش انــواع برند هاي لــوازم خانگي كرده انــد، كه اين 
 كار غيرقانونــي آنان عرضــه كالاي بي كيفيت را آســان تر

 مي كند. 
اتحاديــه صنــف توليدكننــدگان و فروشــندگان لوازم 
خانگي براي جلوگيــري از ورود كالاي قاچاق و بي كيفيت 
به بازار، بازرســي غيرمحســوس از چاپخانه هاي شــهر را 
 به عنــوان يكــي از نخســتين اقدامــات خــود اجرايي

 كرد. 
به اين ترتيب كه عــده اي از اعضــاي هيات مديره اتحاديه 
با يك دوربيــن كه در محل مناســبي تعبيه شــده بود به 
چاپخانه هــا مراجعــه و از آنــان درخواســت چــاپ 
كارت هاي تقلبــي خدمات پــس از فــروش را كردند كه 
 درخواســت آنها بــا موافقت تعــدادي از چاپخانــه داران

 روبه رو شد. 
ســوال اينجاســت كــه مســئول برخــورد با ايــن نوع 
تخلف ها چه ارگاني اســت و چــرا بايد فضا بــراي اينگونه 
سوءاســتفاده ها فراهم باشد؟ پاســخ به اين سوال به عهده 
مراجــع نظارتــي و كنترل كنندگان حكومتي بازار اســت 
چرا كــه دايره نظــارت اتحاديه هــا به مراكــز مجازي كه 
 مجوز فعاليت خود را از اتحاديــه دريافت كرده اند، محدود 

مي شود. 
دولت اگر قصد دارد جلوي توليد و عرضه كالاي بي كيفيت 
و قاچاق را بگيــرد بايد زمينــه اي فراهم آورد تا كســاني 
كه مي خواهنــد كارت خدمات پس از فــروش چاپ كنند 
از اتحاديــه توليد كنندگان و فروشــندگان لــوازم خانگي 
مجوز دريافــت كنند. اين اقدام كمــك مي كند بحث ورود 
كالاي قاچاق و بي كيفيت تا حد قابل ملاحظه اي ســامان 
يابد، چرا كــه اتحاديه تمــام وارد كنندگان را شناســايي 
كرده اســت و مي توانــد از ورود هــر كالاي غيرمجازي به 
راحتي جلوگيــري كند. بســياري از خريــداران به دليل 
عدم آگاهــي و عــدم تشــخيص كالاي قاچــاق و كالاي 
 اصل، ناآگاهانــه از كالاهاي قاچاق و بي كيفيت اســتفاده 

مي كنند. 
طي دو سال اخير شكايت از گرانفروشي لوازم خانگي بسيار 
كاهش يافته است و بيشتر شكايت ها مربوط به نحوه خدمات 
پس از فروش است، زيرا در بازار آن قدر جنس زياد است كه 
فروشنده مجبور اســت براي رقابت حتي كمتر از نرخ سود 

مصوب را بگيرد. 
در همين زمينه محمــد طحانپور، رئيــس اتحاديه لوازم 
خانگــي بــه »كســب وكار« مي گويــد: در حــال حاضر 

لوازم خانگي چيني كــه حتي كارخانه هــاي توليدي نيز 
ندارند به صورت قاچاق وارد كشــور شــده و گارانتي هاي 
 تقلبــي چــاپ شــده در چاپخانه هــا روي آن نصــب 

مي شود. 
بــه گفتــه وي شــباهت كارت هــاي گارانتــي تقلبــي 
بــه كارت هــاي اصلــي بــه حــدي اســت كــه فقــط 
مي تــوان از طريــق ارائــه شــماره ســريال به شــركت 
 ارائه دهنــده خدمت از اصل يــا تقلبي بــودن آن مطمئن 

شد. 
طحانپــور تصريح كرد: چــاپ كارت هــاي گارانتي تقلبي 

يكي از مشــكلات در ارائــه خدمات پس از فروش اســت.  
ايــن كارت ها كاملا شــبيه كارت هاي اصلي اســت، با اين 
تفاوت كــه وقتي خريدار با مشــكلي مواجه مي شــود و با 
شركت تماس مي گيرد، شماره ســريال مندرج روي كارت 
با سيســتم شــركت همخواني ندارد و همين مساله سبب 
شده تا بخشي از شكايت ها را به خود اختصاص دهد و جالب 
 اينجاســت كه حتي فروشــنده هم از اين موضوع اطلاعي

 ندارد. 
اگر دولت واقعــا اراده برخورد بــا متخلفــان را دارد، بايد 
جلوي قاچاق و چــاپ كارت هاي گارانتــي تقلبي را بگيرد 

كه لازمه آن، اين اســت كــه قبل از واردات لــوازم خانگي 
اين اتحاديــه هم جزو مراحلــي قرار گيــرد كه صلاحيت 
وارد كننده را تاييد كند كه چه كالايي از چه كشــوري قرار 
 است وارد شود تا رد پايي از قاچاق كالا براي پيگيري داشته

 باشــيم.  محمد طحانپــور در ادامه بــا تاكيد بــر اينكه 
رســيدگي به نصب و انتشار برچســب  گارانتي هاي تقلبي 
وظيفه ســتاد مبارزه بــا قاچــاق كالا و ارز اســت، افزود: 
قانونا بايد به اين صورت باشــد كه اگر به چاپخانه اي براي 
چاپ گارانتي هــاي تقلبي مراجعــه كــرد آن چاپخانه از 
 اتحاديه هاي مربوطه و دستگاه هاي دولتي ذيربط استعلام

 بگيرد.  وي می گويد: اطلاع رساني و فرهنگ سازي در اين 
زمينه به عهده رسانه هاســت و اتحاديه نيز آمادگي دارد در 
اين امر رســانه ها را ياري كند. به همين منظور در مقاطع 
زماني مختلف، نمايشگاه هايي از كالاهاي قاچاق كشف شده 
برگزار مي كنيم تا مردم شباهت هاي كالاي بي كيفيت و اصل 
را بدانند و از كالاي بي كيفيت استفاده نكنند. اتحاديه ها به 
درستي خواهان واگذاري بخشي از كارهاي نظارتي از سوي 
دولت به خود هســتند و معتقدند اگر اتحاديه هاي صنفي 
به طور واقعي وارد مسائل شوند، بســياري از كارها سامان 

پيدا مي كند. 

 رئيس سابق اتحادیه لوازم خانگي در گفت وگو با »کسب وکار« تشریح کرد 

 چاپ آسان کارت های گارانتی تقلبی
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حماقت بشر را پايانی نيست
روزی روزگاری در روستايی در هند، مردی 
به روستايی ها اعلام كرد كه برای هر ميمونی 
كه بياورند و به او بفروشــند،20دلار به آنها 
پول خواهد داد.   روســتايی ها هم كه ديدند 
اطراف شان پر است از ميمون، به جنگل رفتند 
و شروع به گرفتنشان كردند  و مرد هم هزاران 
ميمون به قيمت 20 دلار از آنها خريد ولی با 

كم شدن تعداد ميمون ها روستايی ها دست از تلاش كشيدند.
 به همين خاطر مرد اين بار پيشنهاد داد برای هر ميمون 40 دلار خواهد پرداخت. 
 با اين شرايط روستايی ها فعاليت خود را از سر گرفتند. پس از مدتی موجودی باز 
هم كمتر و كمتر شد تا روستاييان دست از كار كشيدند و برای كشاورزی سراغ 

كشتزارهايشان رفتند.  
اين بار پيشنهاد به 45 دلار رسيد و در نتيجه تعداد ميمون ها آن قدر كم شد كه به 

سختی می شد ميمونی برای گرفتن پيدا كرد.  
 اين بار نيز مرد تاجر ادعا كرد كه برای خريد هر ميمون 100دلار خواهد داد ولی 
چون برای كاری بايد به شــهر می رفت كارهاي خريد و فروش را به  شاگردش 

محول كرد تا از طرف او ميمون ها را خريداري كند. 
 در غياب تاجر، شاگرد به روستايی ها گفت: »اين همه ميمون در قفس را ببينيد! 
من آنها را هر يک 80 دلار به شما خواهم فروخت تا شما پس از بازگشت مرد، آنها 

را به 100 دلار به او بفروشيد.« 
 روستايی ها كه احتمالا مثل من و شما وسوسه شــده بودند بدون هيچ فكر و 
انديشه اي پول هايشان را روی هم گذاشتند و تمام ميمون ها را از شاگرد تاجر 

خريدند اما...
از آن به بعد ديگر كسی مرد تاجر و شاگردش را نديد و تنها روستايی ها ماندند و 

يک دنيا ميمون!!! 
به قول آلبرت انيشــتين، دو چيز را پاياني نيست: يكي جهان هستي و ديگري 

حماقت انسان . البته در مورد اولي مطمئن نيستم!!!

داستانک

سنجش اثربخشي تبليغات از آن جمله كارهايی 
اســت كه در اين عرصه از اهميــت فوق العاده ای 
برخوردار است؛ بايد با توجه به انواع كمپين های 
تبليغاتي از نظر طول زمان و حجم تبليغات انجام 
شود. در غير اين صورت متوجه نخواهيم شد كه 
علل كاميابی يا عدم موفقيت تبليغات مان چيست! 
چند نكته كليدی دراين باره هست كه به خواندنش 

می ارزد.

برنامه ريزي رسانه
در برنامه ريــزي رســانه بايد حــول محورهايي 
نظير تعداد دفعات تبليغ، نوع رســانه مورد نظر و 
اقتصادي بودن برنامــه تصميم گيري كنيد. قرار 
دادن نام تجاري در اذهان مــردم نيازمند تكرار، 
تلاش و انتخاب درست رسانه است. هنگامي كه 
اذهان مردم به دست آورده شد، ارسال پيامي كه 
اين فضا را اشغال كند كاري به مراتب ساده تر است. 
به بيان ديگر به دست آوردن ذهنيت مخاطب به 
مراتب مشــكل تر از حفظ يا تقويت آن است. لذا 
آگهي هاي كوتاه تلويزيوني، بيلبوردها و تبليغات 
در جرايد مي توانند به خوبــي در حفظ و ارتقاي  
ذهنيت مخاطبان عمل كنند ولي اينها به تنهايي 
براي به دست آوردن ذهنيت كافي نيستند.  نحوه و 
تعداد تكرار تبليغات در هنگام شروع كمپين نقش 
مهمي در به دست آوردن سهم ذهنی مخاطبان 
دارد درحاليكــه بعــد از اين مرحلــه،  فركانس 
 تبليغات بايد به گونه اي باشد كه تنها نام تجاري 

را يادآوري كند. 

دو نکته در طراحي تبليغات
اولا هنگامي كه تبليغ جديدي معرفي مي شــود، 
مدت زماني طول خواهد كشيد تا توجه مخاطبان 
را جلب كند. هرچه اين تبليغ خاص تر باشد، اين 
زمان كوتاه تر است. برعكس، اگر تبليغ مشابه ساير 
تبليغات باشــد، اين زمان طولاني تر خواهد بود.  
ثانيا يک تبليغ ساز هوشمند همواره كمپين را با 
توجه به نحوه تبليغات پيشين طراحي مي كند تا از 
باقي مانده ذهنيت مردم حداكثر استفاده را بكند. 

ارزيابي اثربخشي تبليغات
در ارزيابي اثربخشي تبليغات دو سوال مهم وجود 
دارد؛ اول اينكه آيا طراحي تبليغ مناســب بوده 
است و آيا توانسته است رسالت خود در خصوص 
ارتقاي برند و ميــزان فروش شــركت را محقق 
ســازد؟  دوم اينكه آيا رســانه انتخاب شده براي 
نمايش تبليغ مناسب انتخاب شده است؟ بررسي 
طراحي يک تبليغ كمک زيادي بــه تعيين اين 
نكته مي كند كه آيا مردم بــه آن توجه مي كنند، 
آن را مي بيننــد يا به آن گــوش مي دهند، آيا آن 
را مي فهمند و آيا آن را به خاطر خواهند ســپرد. 
بررسي رسانه مورد اســتفاده نيز به طريق ديگر 
در اين تحليل كمک خواهد كــرد. وظيفه اصلي 
تحقيق در اثربخشي تبليغات اين است كه اطلاعات 
لازم براي ارزيابــي اســتراتژي هاي تبليغاتي را 
 فراهم آورد و راهكارهايي براي بهبود اثربخشــي

 ارائه كند.

مدل ارزيابي تبليغات
ارزيابي تبليغات عمدتا از تكامل مراحل مفهومی 

زير نشات می گيرد:
1.  اثربخشــي تبليغات بايد با توجــه به كاركرد 
تبليغات درك شــود.  بايد دانســت هنگامي كه 
تبليغات، به صورت موفق اجرا شــود، مشتريان 
را در طول يک ســري از مراحل رفتاري حركت 

خواهد داد.
2. ارزيابي تبليغات بايد به صورت مجزا و مرحله به 

مرحله انجام شود.
3. تغيير نگرش نســبت به يكي از اجزا ي تصوير 
مي تواند در راســتاي تغيير تصوير كلي ارزيابي 
شود. اين مفهوم گستره تاثير تغيير يک مولفه در 
كل تصوير برند و حركت در مراحل اوليه خريد را 

مشخص مي كند.
پژوهش تبليغاتي در راســتاي ارزيابي موفقيت 
تبليغ در به حركت درآوردن مشتريان تا مراحل 
بحرانــي خريد انجام مي شــود. در هــر صورت 
 همواره مســائلي در يک برنامه ارزيابي تبليغات

 وجود دارد.

چند نكته كليدی درباره سنجش اثربخشی 

تبليغاتي را که نسنجيد، باخته ايد

كاناپه  30 هزار يورويي
عملکرد

می خواهيد قرارداد الكترونيكی 
ببنديد؟ با چه قصدی؟

وقتی دو طرف می خواهند قراردادی با هم ببندند، 
براي به وجود آوردن آن، اولا قصد باطني داشته 
باشــند و دوم  اين قصد را به گونــه اي به طرف 
مقابل شان اعلام كنند. البته قبل از اعلام اراده به 
منظور ايجاد يک عقد، طرفين با يكديگر مذاكراتي 
انجام مي دهند تا براي آنها رضاي لازم براي انشا ی 
قرارداد به دســت آيد. معمولا شروع مذاكرات با 
ايجاب يک طرف يا بــدون آن صورت مي گيرد ، 
اما در انعقاد قراردادهاي الكترونيكي طرفين سه 
مرحله مختلف را پشت سر می گذارند تا اراده به 
قصد انشاي عقد و ايجاد آثار حقوقي را طي كنند. 
اولين مرحله، اطلاعات است. در اين مرحله طرفين 
از راه های مختلف مثل موتورهاي جســتجو يا 
تبليغات يا پست الكترونيكي در خصوص موضوع 
و پاره اي از شرايط يا همه شرايط مطلع مي شوند. 
شايد اين مرحله را بتوان به گردش فيزيكي در يک 
بازار روز تشبيه كرد. با گردش در يک فروشگاه، 
با كالاهاي مختلفي برخورد مي كنيم و احتمالا 
فروشنده توضيحات مختصر و اوليه را براي جذب 
مشتری ارائه مي دهد،  اما پس از ترغيب مخاطب و 
انجام يک كليک روي دكمه طراحي شده بر روي 
پنجره موردنظر، مرحله مذاكرات آغاز مي شود. 
البته اكثر عقود راجع به كالاهاي كم ارزش اين 
فرايند را به گونه ديگری طــي مي كنند. در اين 
عقود از روش هــاي مختلفي مثل ميكروقرارداد 
استفاده مي شود، مرحله مذاكرات در عقود راجع 
به كالاهاي كم ارزش محدود به همان شــرايط 
اعلام شده از ســوي ايجاب كننده است و با يک 
كليک روي دكمه طراحي شده، قبول بودن قيد 
و شرط به ايجاب ملحق مي شــود ؛ ولي در عقود 
مهم تر، مرحله مذاكرات ممكن است با يک ايجاب 
مجدد از ســوي مخاطب ادامه پيدا كند. البته 
گاهي قانونگذار فروشــندگان يا ارائه دهندگان 
خدمات را موظف به ارائه اطلاعاتي درخصوص 
كالا و خدمات نموده است. ماده 33 قانون تجارت 
الكترونيكي بيان مي دارد: »فروشــندگان كالا و 
ارائه دهندگان خدمات بايــد اطلاعات مؤثر در 
تصميم گيري مصرف كننــدگان جهت خريد يا 
قبول شــرايط را از زمان مناسبي قبل از عقد در 

اختيار مصرف كنندگان قرار دهند.

حقوق کسب و کار آگاهي

گروهي از محققان در تحقيقاتي ميزان تاثيرگذاري 
فقر بر ضريب هوشــي را برآورد كرده اند. آنها طي 
آزمايشات خود بر گروهي از كشاورزان نيشكركار 

در هند، در سه مرحله وقايع را بررسي كردند. 
اين سه مرحله عبارتند از: پيش از برداشت كه در 
اين مرحله كشاورزان بسيار فقيرند و مجبور به اخذ 
وام مي شوند؛ پس از برداشــت محصول و قبل از 
اينكه پول فروش محصولشان را دريافت كنند كه 
در اين مرحله هم فقير به حساب مي آيند و مرحله 

سوم پس از دريافت پول. 
البته يک گروه كنترل نيز در آمريكا زير نظر همين 
كارشناســان قرار گرفتند تا با مقايسه كشاورزان 
ثروتمند و فقير، اين تحقيق به واقعيت نزديک تر 

باشد. نتايج اين پژوهش نشان داد وقتي فردي از 
لحاظ مالي در مضيقه باشد ضريب هوشي وي به 
شدت پايين آمده و بيشتر فضاي ذهن فرد درگير 

كاستي هاي روزمره زندگي مي شود. 
محققان با پرسش هاي آسان تا سخت در مراحل 
مختلف دريافتند كه در صورت داشتن شرايط مالي 
مناسب، هيچ فرقي بين يک فقير و يک ثروتمند 
نيست و هر دو عملكردشان مطلوب است اما هرچه 
اوضاع به ســمتي مي رود كه فرد را درگير مسائل 
مالي كند به همان نســبت از عملكرد ذهني وي 
كاسته خواهد شد. ناگفته نماند كه در اين تحقيق 
عوامل ديگري مانند ســلامت بدني، نوع فعاليت، 
تغذيه و ديگر موارد مشابه، ناديده گرفته شده است.  

دكتر »آناندی مانی« از مركز مزيت رقابتی اقتصاد 
جهانی دانشــگاه وارويک در انگليس و مدير اين 
پژوهش معتقد است: بايد حمايت های بيشتری از 
افراد فقير صورت گيرد تا به آنها در كارهای زندگی 
روزمره شان كمک شود. به هرحال تصورات ما در 

مورد فقرا بايد تغيير كند. 
بنابراين بديهي است كه اگر شــرايط مالي براي 
يک كارمند يا كارگر فراهم باشد و فرد در محيط 
كار دغدغه خرجي هاي روزانه را نداشــته باشد، 
در اســتفاده از فكر و خلق ايده و نوآوري موفق تر 
خواهد بود. چراكه فضاي ذهني او بازتر اســت و 
فرصت بيشتري براي فكر كردن به چگونگي بهبود 

كار خود دارد.

تاثير فقر بر هوش

بازاريابي شبكه اي استاندارد
   حميد فرضي، کارشناس تجارت الکترونيك و بازار يابی شبکه ای

روز گذشــته برخي از انحرافات سيستم هاي شــبه هرمي را بررسي كرديم. 
همچنين دليل نياز تيم هاي شبه هرمي به محل هايي مانند آفيس را نيز بررسي 

كرديم و امروز مي خواهيم به مطلبي بسيارمهم بپردازيم. 
فجايع بعد از ابداع دفاتر: 

نخســتين دفاتر در ايالات متحده آمريكا پديدار شــدند، با دفتري شــدن 
فعاليت تيم هــا، محدوديت هايي بر آنها وارد شــد، از جمله محدود شــدن 
تعداد مشــاوره هاي تيم به نســبت تعداد اتاق هاي دفتر، هزينه ها به شدت 
افزايش پيدا كرد. برخي از هزينه ها بر دوش گرداننده دفتر بود، برخي ديگر 
از هزينه ها مربوط مي شد به هزينه هاي رفت و آمد روزانه اعضا تا دفتر. رشد 
تيم باعث حضور افرادي با علايق و فرهنگ هايي متفاوت در دفتر مي شد كه 
خود عاملي براي به وجود آمدن حواشي و درگيري ها و مشكلات ديگر بود. 
افراد خود را به وضوح با يكديگر مقايسه مي كردند و گاها دچار ياس يا غرور 
مي شــدند، معمولا براي چيدمان اين دفاتر هزينه زيادي نمي شد و هميشه 
شبيه اماكني بودند كه براي چند روز سرپا شــده است. شايعات به سرعت 
در ميان افراد حاضر در دفتر منتشــر مي شــد و افراد را دچار شک و ترديد 
مي كرد. از اين رو در برنامه دفاتر برنامه هايي قرار داده مي شد كه كل تيم هر 
روز به پاي سخنان هيجان انگيز چند راهبر بنشينند تا فكرشان مجددا با آنها 
همسو شود. در روند هاي هرمي تاكيد داشتند كه افراد حتما ساعات زيادي 
در دفتر بگذرانند تا از جو محيط خارج نشوند. سختي ها و حواشي كار بسيار 
وقت گير تر از اصل فعاليت ها شده بود و كار پاره وقت را صرفا به شعاري جذاب 
بدل كرده بود، شعاري كه با وعده دروغين و مضحک بازنشستگي لاپوشاني 
 مي شــد. حال آنكه با افزايش حجم تيم ها افراد بايد زمان و هزينه بيشتري 

صرف آن مي كردند. 
آفيس ها تبديل شده بودند به چيزي شبيه به تله سمور. هركس مي توانست 
به راحتي بــه آن وارد شــود اما تقريبــا در اكثر مواقع پيــش از عضويت و 
خريد امكان خروج نداشــت. اگر هم خارج مي شــدند چند ساعت يا چند 
روز بعد تيمي از فالوئر ها به ســراغ فــرد مي رفتند تا ضربات احساســي را 
 مجددا وارد كننــد و اين كار را آنقدر ادامه مي دادند تا به هدف خود دســت 

پيدا كنند. 
عضويت در بازاريابي شــبكه اي استاندارد رايگان اســت، اجباري در خريد 
حجم مشخصي از كالا ها وجود ندارد و افراد مي توانند آزادانه در صورت نياز، 
محصولات مورد مصــرف خود يا نمونه كالا هاي مورد نيازشــان براي انجام 
معارفه ها را تهيه كنند. به دليل اســتراتژي رشد عرضي و طولي در بازاريابي 
شبكه اي استاندارد و فعال بودن بدنه ســازمان، در بلندمدت سود حاصل از 
فعاليت هر جايگاه بسيار بالاتر از استراتژي هاي شبه هرمي است كه در آنها 

اجبار در خريد حجم مشخصي از كالا وجود دارد. 
اما با محدود شدن ليست نفرات، رويه هاي هرمي مجبور بودند به جاي رشد 
عرضي صرفا رشدي طولي از كفه مجموعه داشته باشند و استراتژي درپيش 
گيرند كه طرح درآمدي شان سودآور شود، به همين دليل رقم هاي مشخصي 
براي خريد اوليــه تعيين كــرده و از آن به عنوان اســتراتژي خريد تيم ياد 
مي كردند، همچنين نوع ديگري از خريد اجباري را براي بدنه تيم تعريف كرده 
بودند كه با تحريف مفهوم Maintain به جاي تشويق افراد به ايجاد فعاليتي 
حقيقي در جايگاه، آنها را مجبور به خريدي ماهانه براي دريافت پورســانت 
مي كردند. به وجود آمدن اســتراتژي هاي خريد باعث مي شد افراد به اميد 
كسب درآمد هاي رويايي بدون نياز منطقي به كالا رقم هايي بسيار بالا بابت 
شروع فعاليت خود پرداخت كنند و به تبع آن از افرادي كه جذب مي كردند 
نيز انتظار همين كار را داشتند. اين امر باعث متضرر شدن بيش از 98درصد 
از افراد مي شد كه گاها اين ضرر هاي مالي به فروپاشي خانواده ها مي انجاميد. 
فردا به اين ســوال پاســخ خواهيم داد: چرا و چگونه روند هاي هرمي وارد 

بازاريابي شبكه اي سالم شدند؟
hamid.farzi@ gmail.com

يادداشت- بخش هفتم

3دانشــجو با خريــد كاناپــه اي، 30 هــزار يورو 
كشــف مي كننــد. آنها بــا بازگردانــدن پول به 
 صاحــب آن معــادل ۷30 يورو پــاداش دريافت 

كردند. 
 در اوايل ماه مارس ســال گذشــته 3 دانشجو به 
نام هاي »ريس وركوون«، »كالي گاستي« و »لارا 

روسو« كاناپه اي از سمســاري به قيمت 15 يورو 
خريدند.  يكي از آنها  500 يورو در مبل پيدا كرد، 
پس از آن 3 جوان تمام كاناپه را گشتند و 30هزار 
يورو پيدا كردند. 3دوست بعد از پيدا كردن پول باز 
هم مي گردند تا نشاني از صاحب كاناپه پيدا كنند؛ 
آنها نامه اي پيدا مي كنند كه در پاكت بود و آن را 

خواندند؛ اين پول متعلق به يــک زن بيوه در يک 
خانه قديمي بوده است كه در هادسون والي زندگي 

مي كرده است.  
آنهــا زن را پيدا مي كننــد و او به آنهــا مي گويد: 
سال هاي پيش شوهرم يک پاكت پر از پول داده بود، 
آن را در يک جوراب پشمي در كاناپه پنهان كردم؛ 

پس از مرگ شوهرم بازنشسته شدم، بيمار شدم و 
تحت عمل جراحي قرار گرفتم و در خانه سالمندان 
بودم كه دخترم وسايل خانه را مي فروشد.  بانوي 
پير خوش شــانس بوده كه اين 3جــوان كاناپه را 
 خريدند؛ بيوه پير به عنوان پاداش به آنها ۷30 يورو 

داد.


